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COMMISSION DE LA JUSTICE COMMISSIE VOOR JUSTITIE 
 

du 

 

MERCREDI 19 MAI 2021 

 

Après-midi 

 

______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 19 MEI 2021 

 

Namiddag 

 

______ 

 

 

De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.21 uur en voorgezeten door mevrouw Kristien 

Van Vaerenbergh. 

La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 21 et présidée par Mme Kristien Van Vaerenbergh. 

 

Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la 

reproduction exacte des textes déposés par les auteurs. 

De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen 

uitsluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 

 

01 Het afluisteren van vertrouwelijke gesprekken: actualiteitsdebat en toevoegde vragen van 

- Marijke Dillen aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Het afluisteren van 

vertrouwelijke gesprekken" (55017762C) 

- Philippe Goffin aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Het afluisteren van 

vertrouwelijke gesprekken tussen advocaten en hun cliënten in een politiezone" (55017786C) 

- Nabil Boukili aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Het schandaal van de 

afgeluisterde vertrouwelijke gesprekken tussen advocaten en hun cliënten" (55017807C) 

- Katja Gabriëls aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De afluister-

praktijken in de politiezone van Erpe-Mere/Lede" (55017859C) 

- Sophie De Wit aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De mogelijke 

schending v.h. vertrouwelijk overleg tussen advocaat en cliënt in een Oost-Vlaamse PZ" (55017879C) 

- Ben Segers aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Het afluisteren van 

advocaten" (55017881C) 

01 L'écoute des conversations confidentielles: débat d'actualité et questions jointes de 

- Marijke Dillen à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "L'écoute de 

conversations confidentielles" (55017762C) 

- Philippe Goffin à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "L'écoute de 

discussions confidentielles entre des avocats et leurs clients par une zone de police" (55017786C) 

- Nabil Boukili à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le scandale des 

écoutes illégales d’entretiens confidentiels entre avocats et leurs clients" (55017807C) 

- Katja Gabriëls à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Les pratiques d'écoute 

dans la zone de police de Erpe-Mere/Lede (55017859C) 

- Sophie De Wit à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La possible atteinte au 

secret des entretiens avocat/client dans une ZP de Flandre orientale" (55017879C) 

- Ben Segers à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "L'écoute de 

conversations d'avocats" (55017881C) 

 

01.01  Marijke Dillen (VB): Mijnheer de minister, uit een rapport van 

het Controleorgaan op de Politionele Informatie is gebleken dat de 

politiezone Erpe-Mere/Lede een jaar lang kon meeluisteren met 

vertrouwelijk gesprekken van advocaten met hun cliënten. De 

verhoorlokalen in het politiebureau waren namelijk uitgerust met 

camera's die ook het geluid registreerden, waardoor de agenten 

gesprekken konden afluisteren. Het parket zou inmiddels een 

onderzoek gestart hebben. 

 

01.01  Marijke Dillen (VB): Dans 

la zone de police d'Erpe-Mere, la 

police a pu écouter une année 

durant les conversations confiden-

tielles entre les avocats et les 

clients via des caméras avec prise 

de son. Le parquet aurait ouvert 

une enquête.  
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De gevolgen van de vastgestelde inbreuken kunnen en mogen niet 

worden onderschat. Ik verwijs in het bijzonder naar de Salduz-

wetgeving, die er juist gekomen is ter bescherming van de rechten 

van de verdachte. Die wetgeving werd hier immers flagrant miskend. 

Talrijke strafonderzoeken dreigen zo in de prullenmand te belanden. 

 

Mijnheer de minister, ik neem aan dat u inmiddels kennis hebt 

genomen van het dossier. Weet u in hoeveel zaken er gesprekken 

van advocaten met hun cliënten werden afgeluisterd? Kunt u daar 

meer toelichting over geven? 

 

Welke potentiële gevolgen hebben de kwestieuze illegale af- of 

meeluisterpraktijken? Kunnen die praktijken een invloed hebben op 

de ontvankelijkheid van de strafvordering? 

 

Zullen de gevoerde onderzoeken overgedaan moeten worden? Wordt 

hiervoor in extra capaciteit voorzien? Hoe ziet u dat? 

 

Dans combien d'affaires ces écou-

tes ont-elles eu lieu? Quelles sont 

les conséquences potentielles de 

ces écoutes? La recevabilité de la 

procédure pénale est-elle remise 

en cause par les écoutes? Faudra-

t-il refaire les enquêtes? Des 

capacités supplémentaires sont-

elles prévues pour y parvenir? 

 

01.02  Philippe Goffin (MR): Monsieur le ministre, le quotidien 

De Tijd a révélé récemment que l'Organe de contrôle de l'information 

policière (COC) avait découvert qu'une zone de police, dont l'identité 

n'a pas été révélée, aurait suivi les entretiens confidentiels que les 

avocats ont avec leurs clients, préalablement à leurs auditions. Ainsi, 

des caméras permettant d'enregistrer tant les images que le son 

auraient été placées dans le local destiné auxdits entretiens 

confidentiels. Une telle pratique est bien évidemment parfaitement 

inacceptable, dès lors qu'elle viole les droits de la défense, droit 

fondamental et essentiel à toutes démocraties, mais également les 

principes essentiels régissant la relation entre un avocat et son client.  

 

En outre, de tels agissements, en raison de leur caractère illégal, 

mettent en péril les résultats des enquêtes dans lesquelles ceux-ci ont 

été appliqués. Vous avez fermement condamné ces agissements et 

annoncé que des mesures seraient prises consécutivement à cette 

affaire, ce dont je me réjouis.  

 

Aussi, monsieur le ministre, mes questions sont les suivantes. Le 

rapport du COC permet-il de quantifier et d'identifier l'ensemble des 

dossiers dans lesquels des écoutes illégales ont été opérées? Des 

contacts avec les avocats concernés ont-ils déjà été pris ou sont-ils 

envisagés? Quelles sont concrètement les mesures que vous 

entendez prendre à la suite de cette affaire, tant pour la zone 

concernée que pour l'ensemble des zones du pays, afin que de tels 

faits ne se reproduisent plus? 

 

01.02 Philippe Goffin (MR): 

Volgens De Tijd heeft het Contro-

leorgaan op de politionele infor-

matie (COC) ontdekt dat een poli-

tiezone met behulp van camera's 

meegeluisterd zou hebben met 

vertrouwelijke gesprekken tussen 

advocaten en hun cliënten, 

voorafgaand aan hun verhoor. 

 

Dat is in strijd met de rechten van 

de verdediging en houdt een 

schending in van de relatie tussen 

de advocaat en zijn cliënt, en 

brengt de resultaten van de 

onderzoeken in gevaar. 

 

U hebt die praktijken ten stelligste 

veroordeeld en u hebt maatrege-

len aangekondigd. Kan men op 

basis van het rapport van het COC 

achterhalen in welke dossiers de 

betrokkenen onrechtmatig afge-

luisterd werden? Werden de 

advocaten in kwestie al gecon-

tacteerd? Hoe zult u dergelijke 

feiten in de toekomst voorkomen?  

 

La présidente: M. Boukili n'est pas présent. 

 

01.03  Katja Gabriëls (Open Vld): Mijnheer de minister, we kregen 

afgelopen weekend inderdaad het verontrustende bericht dat er in het 

politiecommissariaat van de politiezone Erpe-Mere/Lede 

vertrouwelijke gesprekken tussen advocaten en beklaagden werden 

afgeluisterd. Het commissariaat is me goed bekend, omdat ik in een 

buurgemeente woon. Het gaat om een nieuw gebouw, waar menig 

politiezone jaloers op is. De praktijken aldaar kunnen natuurlijk niet 

door de beugel en zijn een flagrante schending van de privacy, van de 

vertrouwelijkheid van een gesprek tussen een advocaat en diens 

cliënt en van de Salduzwet. Dat is onaanvaardbaar en we moeten nu 

01.03  Katja Gabriëls (Open Vld): 

Les pratiques décrites constituent 

une violation flagrante de la vie 

privée, de la confidentialité des 

conversations et de la loi Salduz.  

 

Quelles règles et quels principes 

ont-ils été violés exactement? À 

quelle date les résultats de l'en-

quête sont-ils attendus? Quelles 
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afwachten wat de gevolgen hiervan zullen zijn. 

 

Ik verwijs voor de rest naar de schriftelijke versie van mijn vraag. 

 

Afgelopen weekend kregen we het verontrustende bericht te lezen dat 

er in het commissariaat van de politiezone van Erpe-Mere en Lede 

vertrouwelijke gesprekken tussen advocaten en beklaagden werden 

afgeluisterd. Dit is natuurlijk een flagrante schending van de privacy, 

van de vertrouwelijkheid van een gesprek tussen een advocaat en zijn 

cliënt, van de Salduzwet en dus volstrekt onaanvaardbaar. 

 

Ik noemde er al een paar in algemene termen, maar welke regels en 

beginselen werden precies geschonden door de politiezone? 

We lazen in de pers dat het parket van Oost-Vlaanderen een 

onderzoek is gestart, tegen wanneer worden de resultaten daarvan 

verwacht? Wat zijn de volgende stappen? 

Wat zijn de mogelijke sancties? 

Weet u al meer over de impact op strafzaken en onderzoeken? 

Volgens de pers werd eind september 2020 het nieuwe politiekantoor 

in gebruik genomen. Maandenlang werden gesprekken in 

vertrouwelijke overleglokalen dus opgenomen. Heeft u enig zicht op 

de hoeveelheid van zaken die mogelijk in het gedrang komen? 

Welke initiatieven plant u samen met uw collega van Binnenlandse 

Zaken om dit soort toestanden in de toekomst te vermijden? 

 

sont les sanctions possibles? Quel 

est l'impact potentiel sur les 

affaires pénales et les enquêtes? 

De combien d'affaires s'agit-il? 

Quelles initiatives le ministre 

prendra-t-il pour prévenir de tels 

abus? 

 

01.04  Sophie De Wit (N-VA): Mijnheer de minister, de problematiek 

is reeds geschetst: het gaat om het afluisteren van vertrouwelijke 

gesprekken in een politiekantoor, van de eerste gesprekken tussen 

een raadsman en een cliënt. Die gesprekken zijn cruciaal voor de 

opbouw van een verdediging en zouden uiteraard vertrouwelijk 

moeten blijven. 

 

Ik maak mij alleszins grote zorgen over de mogelijke gevolgen voor 

de lopende onderzoeken. 

 

Ik sluit mij aan bij de reeds gestelde vragen en kijk uit naar uw 

antwoorden. 

 

01.04  Sophie De Wit (N-VA): Je 

me joins aux questions posées 

précédemment.  

 

De voorzitster: De heer Segers is niet aanwezig. 

 

01.05 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw de voorzitster, 

collega's, dank voor de vele vragen omtrent de geschetste 

problematiek. Vragen zijn zeker op hun plaats, antwoorden evenzeer. 

 

Het artikel in De Tijd kwam er naar aanleiding van een persbericht 

van het controleorgaan voor het politioneel informatiebeheer en 

daarvan heb ik uiteraard kennis kunnen nemen. Het had betrekking 

op het toezichtrapport van het controleorgaan over de visitatie bij een 

politiezone in Oost-Vlaanderen in het kader van zijn controle- en 

toezichtsbevoegdheden. 

 

01.05 Vincent Van Quickenborne, 

ministre: J'ai bien entendu pu 

prendre connaissance de ces faits 

qui ont été mis en lumière par une 

enquête menée par l'Organe de 

contrôle de l'information policière 

(COC). 

 

Le rapport de l'organe de contrôle qui peut être consulté sur le site 

Internet et le communiqué de presse du COC montrent que le COC a 

constaté qu'une zone de police en Flandre orientale a enregistré des 

conversations confidentielles entre les avocats et leurs clients. 

 

Volgens het rapport en het 

persbericht van het COC heeft een 

Oost-Vlaamse politiezone vertrou-

welijke gesprekken tussen advo-

caten en hun cliënten opgenomen.  

 

Na een klacht voerde het COC een grondig onderzoek naar de L'enquête approfondie a été lan-
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aanpak in die bewuste politiezone. Daaruit bleek dat het daar een 

standaardpraktijk was om vertrouwelijke gesprekken tussen 

verdachten en hun advocaten te laten plaatsvinden in lokalen 

waarvan de videobeelden zichtbaar waren voor politieambtenaren en 

waarvan de gesprekken konden beluisterd worden. De opnames 

werden bovendien automatisch opgeslagen. 

 

cée après une plainte et elle 

indiquait que les entretiens confi-

dentiels avaient eu lieu dans des 

locaux équipés de caméras dont 

les enregistrements pouvaient être 

suivis par la police. Ces enregis-

trements étaient en outre systé-

matiquement conservés. 

 

Le COC a immédiatement mis fin à cette pratique et a fait part de 

cette conclusion au parquet. Le parquet de Flandre orientale mène en 

ce moment une enquête approfondie sur cette affaire. Une enquête 

criminelle est en cours au niveau du parquet. Cette enquête devra 

révéler si une ou plusieurs conversations ont effectivement été mises 

sur écoute. L'enquête pénale devra établir qui est responsable de 

quelles infractions pénales, le cas échéant. Il faut donc attendre les 

résultats de l'enquête. 

 

Het COC heeft onmiddellijk een 

einde gemaakt aan die praktijken 

en zijn conclusies aan het parket 

bezorgd. Er loopt een strafonder-

zoek: dat zal moeten uitwijzen of 

er inderdaad gesprekken werden 

afgeluisterd en het strafrechtelijk 

onderzoek zal de verantwoorde-

lijkheden moeten blootleggen. 

 

We hebben toch te maken met vaststellingen van het COC waar wij 

niet naast kunnen kijken. Het zijn die vaststellingen, die mijn collega 

van Binnenlandse Zaken en mijzelf ertoe aangezet hebben vorige 

week onmiddellijk te reageren met de stelling dat het om een illegale 

praktijk gaat die een onaanvaardbare schending van de 

vertrouwelijkheid van het overleg tussen advocaat en cliënt en van de 

rechten van verdediging inhoudt. De Salduzwet geeft verdachten 

namelijk het recht op een vertrouwelijk overleg met hun advocaat. 

 

Ook voldeed het verhoor niet aan alle opgelegde voorwaarden en 

bleken de beelden van de verhoorlokalen zichtbaar voor het publiek. 

 

Het gaat hier om een schending van artikel 47bis van het Wetboek 

van strafvordering. Paragraaf 6.9 van dat artikel bepaalt dat tegen een 

persoon geen veroordeling kan worden uitgesproken die gegrond is 

op verklaringen die hij of zij heeft afgelegd in strijd met de paragrafen 

2, 3, 4 en de bepaling onder 5, met uitsluiting van paragraaf 5, inzake 

het voorafgaandelijk vertrouwelijk overleg of de bijstand door een 

advocaat tijdens het verhoor, of in strijd met de artikelen 2bis, 15bis, 

20 paragraaf 1, 24bis/1 van de wet van 20 juli 1990 inzake de 

voorlopige hechtenis. 

 

Bovendien stellen de strikte richtlijnen in de rondzendbrief van het 

College van procureurs-generaal van 2011, COL 8, die de 

politiediensten binden, expliciet dat de vertrouwelijkheid van het 

overleg gewaarborgd moet worden, ook indien het gesprek 

telefonisch plaatsvindt. Ik citeer de COL: "De vertrouwelijkheid van het 

overleg dient uiteraard eveneens gewaarborgd te worden, ook indien 

het telefonisch plaatsvindt. Het is strikt verboden deze communicatie 

af te luisteren, er kennis van te nemen of ze op te nemen." 

 

La ministre de l'Intérieur et moi-

même avons immédiatement 

condamné cette pratique illégale 

qui viole le principe de la 

concertation confidentielle, les 

droits de la défense et la loi 

Salduz. Toutes les conditions de 

l'audition n'ont pas été respectées 

et les images des salles d'audition 

étaient apparemment accessibles 

au public. L'article 47bis, § 6. 9) du 

Code d’instruction criminelle et la 

circulaire COL 8 de 2011 ont dès 

lors été enfreints. 

 

En d'autres termes, chers collègues, si la conversation confidentielle 

entre un client et son avocat peut quand même être entendue 

accidentellement en dehors de la pièce prévue à cet effet, elle doit 

être immédiatement interrompue lors de l'application des directives 

citées. 

 

Het kan voorkomen dat men per 

ongeluk het vertrouwelijke gesprek 

tussen een advocaat en diens 

cliënt opvangt buiten de daartoe 

voorziene ruimte. Op grond van de 

richtlijnen waarnaar ik verwezen 

heb, moet het afluisteren in dat 

geval onmiddellijk stopgezet 
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worden. 

 

Daarnaast voert het parket zijn onderzoek ook uit op basis van 

artikelen 151 en 259bis van het Strafwetboek en artikel 222, punt 1 en 

2 van de wet van 30 juli 2018 betreffende de bescherming van 

natuurlijke personen met betrekking tot de verwerking van 

persoonsgegevens. 

 

Artikel 259bis van het Strafwetboek bestraft uitdrukkelijk ieder 

openbaar officier of ambtenaar, drager of agent van de openbare 

macht die, naar aanleiding van de uitoefening van zijn of haar 

bediening en buiten de gevallen die de wet bepaalt of zonder 

inachtneming van de vormen die zij voorschrijft, ofwel, ten eerste, 

opzettelijk, met behulp van enig toestel niet voor publiek toegankelijke 

communicatie waaraan hij of zij niet deelneemt, onderschept of doet 

onderscheppen, er kennis van neemt of doet van nemen, opneemt of 

doet opnemen, zonder de toestemming van alle deelnemers aan die 

communicatie, ofwel, ten tweede, met het opzet een van de daarnet 

omschreven misdrijven te plegen, enig toestel opstelt of doet 

opstellen, ofwel, ten derde, wetens de inhoud van niet voor het 

publiek toegankelijke communicatie of gegevens van een informatica-

systeem die onwettig onderschept of opgenomen zijn of waarvan 

onwettig kennis is genomen, onder zich houdt, aan een andere 

persoon onthult of verspreidt of wetens enig gebruikmaakt van een op 

die manier verkregen inlichting. 

 

Het afluisteren van niet voor het publiek toegankelijke communicatie 

is slechts mogelijk in het kader van een gerechtelijk onderzoek en 

mits voorafgaande toestemming van een onderzoeksrechter. De 

vormen en voorwaarden van artikel 90ter en volgende van het 

Wetboek van strafvordering dienen te worden geëerbiedigd. Artikel 

90octies van hetzelfde wetboek voorziet zelfs in een specifieke 

bescherming voor advocaten. De maatregel kan slechts worden 

toegepast indien de advocaat er zelf van wordt verdacht een van de 

strafbare feiten bedoeld in artikel 90ter, te hebben gepleegd of eraan 

te hebben deelgenomen of indien precieze feiten doen vermoeden dat 

derden die ervan worden verdacht een van de strafbare feiten 

bedoeld in artikel 90ter te hebben gepleegd, gebruikmaken van diens 

lokale woonplaatscommunicatiemiddelen of informaticasystemen. 

 

Le parquet mène par ailleurs son 

enquête sur la base des articles 

151 et 259bis du Code pénal et de 

l'article 222, points 1 et 2 de la loi 

du 30 juillet 2018 relative à la 

protection des personnes physi-

ques à l'égard des traitements de 

données à caractère personnel. 

 

L'article 259bis du Code pénal 

sanctionne les agents de la fonc-

tion publique qui, dans l'exercice 

de leurs fonctions, se rendent 

coupable de tels faits. La mise sur 

écoute de communications inac-

cessibles au public n'est possible 

que dans le cadre d'une instruction 

judiciaire et moyennant l'accord 

préalable d'un juge d'instruction. 

Les conditions de l'article 90ter et 

suivants du Code d'instruction 

criminelle doivent être respectées. 

L'article 90octies prévoit une 

protection spéciale pour les 

avocats. 

 

De plus, la mesure ne peut être mise en œuvre sans en avoir informé 

le bâtonnier. Outre la réglementation sur les écoutes, l'article 112ter 

du Code de procédure pénale prévoit également que le procureur du 

Roi ou le juge d'instruction peut ordonner un enregistrement 

audiovisuel ou sonore d'un interrogatoire. La personne à entendre doit 

au préalable en être informée. Cet article ne semble pas avoir été 

respecté non plus. 

 

Die maatregel mag niet uitgevoerd 

worden zonder dat de stafhouder 

daarvan op de hoogte gebracht 

wordt. Het Wetboek van straf-

vordering bepaalt dat de procureur 

des Konings of de onderzoeks-

rechter de audiovisuele of audi-

tieve opname van het verhoor kan 

bevelen. De te horen persoon 

wordt op voorhand van dit bevel 

op de hoogte gebracht. Ook die 

bepaling werd klaarblijkelijk niet 

nageleefd. 

 

Wat de gevolgen voor de lopende onderzoeken betreft, het is uit het 

verhaal duidelijk geworden dat het hier gaat om een flagrante 

aanfluiting van de allerbelangrijkste regels. Het is echter in concreto 

aan de feitenrechter om met toepassing van artikel 32ter van de 

Il revient à la juridiction de fond, en 

appliquant l'article 32ter du titre 

préliminaire du Code de procédure 

pénale, de juger des conséquen-
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voorafgaande titel van het Wetboek van strafvordering, de 

zogenaamde Antigoonwetgeving, case by case te beoordelen wat de 

gevolgen zijn van die praktijken in het kader van de lopende 

onderzoeken. 

 

ces dans le cadre d'instructions en 

cours. 

 

Il importe de se demander si de telles pratiques se produisent 

également dans d'autres services de police en dehors de la zone de 

police en question. Les conversations entre deux individus sont 

privées. Cela vaut particulièrement pour les conversations entre un 

avocat et son client, comme je viens de vous l'expliquer. 

 

De vraag dringt zich op of dit ook 

elders gebeurt. 

 

Elke korpschef, elke commissaris of hoofdcommissaris van politie 

kent die regels of wordt minstens geacht ze te kennen. Hier is geen 

sprake van een grijze zone. De regels zijn zeer duidelijk. Mijn collega 

van Binnenlandse Zaken en ikzelf hebben beklemtoond dat elke 

politiezone in ons land het principe van de vertrouwelijkheid van de 

gesprekken strikt moet respecteren. 

 

Daarom heb ik samen met mijn collega aan het controleorgaan, het 

COC, gevraagd om een thematisch onderzoek over de problematiek 

bij de geïntegreerde politie te starten. Het controleorgaan zal zich 

ervan vergewissen dat een dergelijke praktijk ook niet elders 

plaatsvindt. 

 

Chaque chef de corps, commis-

saire ou commissaire divisionnaire 

connaît ces règles ou est censé 

les connaître. Il n'y a pas de zone 

grise. Ma collègue de l'Intérieur et 

moi-même avons insisté sur cette 

confidentialité et c'est pourquoi 

nous avons demandé au COC, en 

tant qu'organe de contrôle, d'exa-

miner le problème de manière 

structurelle. 

 

01.06  Marijke Dillen (VB): Mijnheer de minister, ik dank u voor uw 

antwoord, dat eigenlijk een vrij theoretische, weliswaar correcte 

uiteenzetting was van de wetgeving. U hebt gezegd dat die praktijken 

een flagrante aanfluiting van de regels betekenen. Maar we krijgen 

hier geen zekerheid over de gevolgen. U legt de bal in het kamp van 

de feitenrechter, die hierover zaak per zaak zal oordelen. Dat klopt. 

Maar ik vind toch dat hier niet lichtzinnig overheen mag gegaan 

worden, mijnheer de minister. Men hoeft geen topadvocaat te zijn, 

gespecialiseerd in strafprocedures à la Hans Rieder, om hier 

schitterende resultaten te boeken en ervoor te zorgen dat er geen 

veroordelingen komen, zodat de verdachten, waarvan de schuld 

bewezen is, vrijuit gaan, precies omdat heel zware procedurefouten 

gepleegd zijn. 

 

Vandaar mijn bekommernis. Hebt u een zicht op de aard van de 

dossiers? Ging het hier om lichtere vormen van strafbare feiten of 

over zware criminaliteit? Dat is niet onbelangrijk voor de eventuele 

gevolgen. 

 

01.06  Marijke Dillen (VB): Votre 

exposé de la législation est assez 

théorique et évidemment correct, 

mais vous n'avez pas donné de 

réponse définitive au sujet des 

conséquences possibles de cette 

infraction. Il est évident que le juge 

du fond doit apprécier la situation 

au cas par cas, mais si on prend 

les choses à la légère, on donne 

un sauf-conduit aux prévenus pour 

invoquer des vices de procédure 

et donc obtenir un acquittement. 

Le ministre a-t-il une idée du type 

de dossiers concernés? 

 

01.07  Philippe Goffin (MR): Merci, monsieur le ministre, pour vos 

réponses. Vous avez effectivement rappelé tous les éléments de droit 

et tout l'arsenal juridique qui est le nôtre pour éviter ce genre de 

comportements inacceptables, comme vous l'avez dit. Il y a 

clairement deux éléments. Il y a un préjudice potentiel pour les 

affaires en cause. Vous avez bien raison de simplement renvoyer au 

principe de la séparation des pouvoirs et donc de ne pas vous 

exprimer au-delà du constat général que l'on peut faire, en se disant 

qu'il y aura probablement des éléments qui vicieront cette procédure. 

C'est évidemment dommageable. C'est le premier préjudice. 

 

Le deuxième préjudice est celui de la confiance en général. Nous 

avons une mainmise possible  sur ce problème, nous, en tant que 

pouvoir législateur et vous, en tant que pouvoir exécutif. Il nous faut 

plus que sensibiliser. Il faut veiller à ce que cela ne puisse plus se 

01.07 Philippe Goffin (MR): Dit 

kan schadelijk zijn voor de betrok-

ken dossiers. Ook het vertrouwen 

in het algemeen wordt hierdoor 

geschaad. We mogen ons niet 

beperken tot sensibilisering,maar 

we moeten er ook op toezien dat 

dit niet meer gebeurt, want 

overheidsinstellingen moeten het 

goede voorbeeld geven. Dat is hier 

niet gebeurd. 
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représenter. En effet, les organes de l'État, quels qu'ils soient, se 

doivent d'appliquer de manière stricte le principe d'exemplarité. Ici, 

manifestement, ce principe n'était pas au rendez-vous. 

 

01.08 Katja Gabriëls (Open Vld): Mijnheer de minister, ik dank u voor 

uw uitgebreide en zeer duidelijke antwoord. 

 

U hebt de flagrante aanfluiting van duidelijke regels, zoals u het zelf 

noemt, afgelopen weekend scherp veroordeeld, samen met uw 

collega. Dat is goed, want het is inderdaad onaanvaardbaar en, zoals 

collega Goffin zei, zorgen dergelijke feiten ervoor dat het vertrouwen 

in politie en Justitie opnieuw wordt aangetast. 

 

Ik stel ook vast dat het COC goed werk heeft geleverd door die op te 

merken. We zullen het onderzoek van het parket moeten afwachten 

om meer details te krijgen over het aantal zaken. 

 

01.08  Katja Gabriëls (Open Vld): 

Les deux ministres ont condamné 

à juste titre les faits qui ont été 

révélés ce week-end, car cela 

brise la confiance des citoyens à 

l'égard de la police et du système 

judiciaire. Le COC a fait du bon 

travail en mettant au jour cette 

affaire. 

 

01.09  Sophie De Wit (N-VA): Mijnheer de minister, ik dank u voor 

uw antwoord. 

 

Ik ben blij dat de feiten aan het licht zijn gekomen, want zo kan men 

remediëren, maar tegelijkertijd ben ik heel triest, omdat het al zo 

moeilijk gaat en omdat het vertrouwen in de politie en Justitie al zo 

broos is. De politie en Justitie staan ten dienste van onze samenleving 

en het is jammer dat er daardoor een vertrouwensbreuk ontstaat. Het 

is heel belangrijk dat er nu kordaat wordt ingegrepen, zodat het 

vertrouwen snel kan worden hersteld. 

 

Voor het overige zullen we zien wat de beoordeling van de 

feitenrechter is en kunnen we enkel hopen dat de dossiers niet te veel 

zijn aangetast. Het eerste gesprek van een cliënt met zijn raadsman is 

immers cruciaal. Daar worden de lijnen voor de verdediging uitgezet, 

een verdediging waar men recht op heeft. 

 

Ik vind het een heel pijnlijke zaak. Het is belangrijk dat tot op het bot 

wordt uitgezocht wat er is gebeurd en dat er correct en kordaat wordt 

ingegrepen, zodat de vertrouwensbreuk kan worden hersteld. Er moet 

een duidelijk signaal worden gegeven dat dergelijke praktijken niet 

voor herhaling vatbaar zijn, ook niet in andere zones. Ik ga er 

alleszins van uit dat er in bijna alle andere zones correct wordt 

gehandeld. Als we dat vertrouwen verliezen, dan is het helemaal 

verloren. Dat mogen we dus niet doen. Ik ga ervan uit dat u de 

kwestie goed opvolgt, net zoals wij dat zullen doen. 

 

01.09 Sophie De Wit (N-VA): Je 

me réjouis que de l'évolution de 

cette affaire, mais cela m'attriste 

également, car la confiance dans 

la police et la justice est déjà très 

fragile, alors qu'elles sont au 

service de notre société. Nous 

attendrons la décision du juge du 

fond et espérons que cela ne 

compromettra pas trop les 

dossiers en cours. Il est important 

de faire toute la lumière sur cette 

affaire et d'agir correctement et 

fermement pour rétablir la 

confiance. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

02 Question de Simon Moutquin à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La 

publicité de la procédure lors d'enquêtes pour violences policières" (55017461C) 

02 Vraag van Simon Moutquin aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

openbaarheid van de procedure in het kader van onderzoeken naar politiegeweld" (55017461C) 

 

02.01  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la présidente, 

monsieur le ministre, je souhaite vous interroger sur une affaire en 

cours. Je sais qu'en tant que parlementaire, on laisse la justice faire 

son travail. Toutefois, certaines questions structurelles doivent être 

posées ici. 

 

02.01 Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Twee jaar geleden stierf 

Lamine Bangoura door verstikking 

nadat er volgens de wetsdokter 

een sterke druk op zijn borstkas 

uitgeoefend werd. Die omstan-
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Voici deux ans, Lamine Bangoura décédait en raison d’un 

étouffement à l’issue du maintien d’une forte pression prolongée sur 

sa cage thoracique, selon le rapport du médecin légiste. Bien que les 

circonstances soient différentes, la manière avec laquelle Lamine a 

perdu la vie n’est pas sans rappeler la mort de George Floyd au États-

Unis. Par contre, les nombreux questionnements soulevés par la mort 

de Lamine n'ont pas eu le même retentissement dans notre pays. 

 

Dans cette affaire, la chambre des mises en accusation a décidé d’un 

non-lieu, suivant le réquisitoire en ce sens du parquet général. Si 

notre rôle en tant que représentants politiques n’est pas de 

commenter des décisions de justice en particulier, il y a tout de même 

lieu de s’interroger sur la proportion importante de réquisitoires et de 

décisions de non-lieu rendues dans les affaires impliquant des 

fonctionnaires de police. 

 

En raison de cette pratique, la grande majorité des dossiers 

impliquant un fonctionnaire de police ne fait pas l’objet d’un débat 

public devant un tribunal correctionnel. 

 

Or, la Cour européenne des droits de l'homme rappelle que la 

publicité de la procédure protège les justiciables contre une justice 

secrète échappant au contrôle du public. Elle constitue aussi l’un des 

moyens qui contribuent à préserver la confiance dans les cours et 

tribunaux. Par la transparence qu’elle donne à l’administration de la 

justice, elle aide à réaliser le but de l’article 6 §1, c'est-à-dire avoir un 

procès équitable dont la garantie compte parmi les principes de toute 

société démocratique au sens de la Convention. 

 

Monsieur le ministre, alors que le comité de l’ONU pour l’élimination 

de la discrimination raciale a pointé voici quelques semaines les 

nombreuses lacunes de la Belgique dans le traitement des violences 

policières potentiellement à caractère raciste; alors qu’on voit 

s’installer une défiance de l’opinion publique par rapport au traitement 

des violences policières et à l’impunité présumée ou réelle des 

policiers, ne pensez-vous pas que l’absence presque systématique de 

procès public est particulièrement dommageable dans ce genre 

d'affaires? 

 

Dans cette optique, ne serait-il pas opportun de rappeler aux 

magistrats du parquet que les dossiers où existent des charges 

suffisantes d’une infraction doivent faire l’objet d’un réquisitoire de 

renvoi, y compris lorsque ces dossiers impliquent des fonctionnaires 

de police en qualité de suspects? 

 

digheden doen denken aan de 

dood van George Floyd in de 

Verenigde Staten. De Kamer van 

Inbeschuldigingstelling heeft de 

vordering van het parket-generaal 

gevolgd en heeft de zaak 

geseponeerd, wat vaak gebeurt in 

zaken waarbij de politie betrokken 

is. Het Europees Hof voor de 

Rechten van de Mens heeft er 

nochtans op gewezen dat de 

openbaarheid van de rechtsple-

ging rechtzoekenden beschermt 

tegen een geheime rechtspraak en 

bijdraagt tot het behoud van het 

vertrouwen in het gerecht. Een 

eerlijk proces is inderdaad een 

garantie in elke democratische 

samenleving.  

 

Is het gebrek aan een openbaar 

proces niet schadelijk, nu het VN-

Comité tegen Rassendiscriminatie 

onlangs gewezen heeft op de 

tekortkomingen van België bij de 

aanpak van mogelijk racistisch 

politiegeweld, en nu de publieke 

opinie steeds wantrouwiger wordt? 

Moeten we de parketten er niet 

aan herinneren dat dossiers 

waarin er voldoende bezwaren 

bestaan, het voorwerp moeten 

uitmaken van een vordering tot 

verwijzing, ook als er politie-

agenten bij betrokken zijn? 

 

02.02  Vincent Van Quickenborne, ministre: Chers collègues, je 

vous remercie pour vos questions.  

 

Je répète ce que j'ai dit dès le début de mon mandat. La violence 

contre les policiers est inacceptable mais la violence illicite par des 

policiers l'est tout autant. En disant cela, je dois quand même nuancer 

votre affirmation suivant laquelle des dossiers concernant des 

violences policières ne feraient presque systématiquement jamais 

l'objet de débats publics. Je pense que cette affirmation est 

objectivement inexacte. 

 

Si, dans l'exemple énoncé dans votre première question, la procédure 

initiée à charge des policiers s'est en effet clôturée par une décision 

02.02 Minister Vincent Van 

Quickenborne: Geweld tegen 

politieagenten is, net zoals 

ongeoorloofd gebruik van geweld 

door politieagenten, onaanvaard-

baar.  

 

Het is niet correct te beweren dat 

er vrijwel nooit een publiek debat 

gevoerd wordt over de dossiers 

met betrekking tot politiegeweld. 

Indien er bij de regeling van de 

rechtspleging voldoende bewijzen 
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de non-lieu prononcée par une juridiction d'instruction, en l'espèce la 

chambre des mises en accusation, tel n'est pas systématiquement le 

cas. Il est en effet évident que lorsque des charges suffisantes 

apparaissent à l'encontre des policiers au stade du règlement de la 

procédure, a fortiori lorsque le dossier porte sur des faits de recours à 

la force ayant entraîné des conséquences graves, voire irréversibles 

pour la victime, cette procédure fera l'objet de la part du ministère 

public de réquisitions de renvoi devant la juridiction du fond afin qu'un 

débat public et contradictoire puisse intervenir. 

 

En outre, il est bon de rappeler que les parties civiles ont toujours la 

possibilité de participer de manière active à l'instruction en sollicitant 

d'avoir régulièrement accès au dossier et en demandant, le cas 

échéant, au magistrat instructeur la mise en œuvre de devoirs 

complémentaires qui leur paraissent nécessaires à la manifestation 

de la vérité. 

 

Dans le même ordre d'idées, la partie civile peut prendre part au 

débat devant la chambre du conseil et contester d'éventuelles 

réquisitions de non-lieu prises par le ministère public qui ne lui 

paraîtraient pas justifiées. La partie civile dispose également d'un droit 

d'interjeter appel d'une éventuelle ordonnance de non-lieu prononcée 

par la chambre du conseil, portant ainsi le débat devant la chambre 

des mises en accusation où elle sera entendue dans son 

argumentation. 

 

L'ensemble de ces moyens d'action mis à la disposition de la partie 

civile lui permet de prendre une part active à l'instruction d'abord et au 

débat ensuite, constituant ainsi une garantie suffisante et efficace 

contre toute suspicion de parti pris ou de trop grande indulgence du 

ministère public par rapport à un inculpé. 

 

Si la Convention européenne des droits de l'homme (…) recourt à un 

procès équitable, assuré notamment par la publicité des débats, il 

convient, chers collègues, de rappeler que ce principe ne s'applique 

qu'aux débats portés devant la juridiction du fond, au contraire des 

débats ayant cours devant une juridiction d'instruction, c'est-à-dire la 

chambre du conseil ou la chambre des mises en accusation. Ceux-ci, 

conformément aux dispositions du Code d'instruction criminelle, 

doivent impérativement se dérouler à huis clos. Pourquoi? Il s'agit 

d'un principe fondamental visant à protéger la présomption 

d'innocence du suspect. 

 

En ce qui concerne votre deuxième question, cette terrible affaire à 

laquelle vous faites référence a bouleversé et choqué de nombreuses 

personnes. En général, je peux vous dire qu'un dossier présentant 

des charges suffisantes à l'encontre d'un inculpé fait systématique-

ment l'objet d'une réquisition de renvoi devant la juridiction du fond 

compétente par le ministère public. Je n'ai aucune indication selon 

laquelle nos magistrats appliqueraient différemment ces principes de 

base de la procédure pénale lorsqu'il s'agit de policiers. 

 

tegen de politieagenten zijn, en a 

fortiori in gevallen waarbij het 

gebruik van geweld schadelijke 

gevolgen voor het slachtoffer 

heeft, zal het parket de verwijzing 

naar de feitenrechter vorderen.  

 

Bovendien kunnen de burgerlijke 

partijen steeds meewerken aan 

het onderzoek, vorderingen tot 

buitenvervolgingstelling voor de 

raadkamer aanvechten en hoger 

beroep aantekenen tegen de 

beschikking tot buitenvervolging-

stelling. De burgerlijke partijen 

kunnen dus actief aan het onder-

zoek en het debat deelnemen, 

hetgeen waarborgen biedt tegen 

elke vorm van vooringenomenheid 

van het openbaar ministerie.  

 

Het beginsel van de openbaarheid 

van de debatten is enkel van 

toepassing op de feitenrechters, 

niet op de debatten voor een 

onderzoeksgerecht, die met geslo-

ten deuren moeten plaatsvinden 

om het vermoeden van onschuld 

te beschermen.  

 

In een dossier waarin er tegen de 

inverdenkinggestelde voldoende 

bezwaren bestaan, vordert het 

openbaar ministerie systematisch 

de verwijzing naar de bevoegde 

feitenrechter. Er zijn geen aanwij-

zingen dat de procedure in geval 

van politieambtenaren anders 

wordt toegepast. 

 

02.03  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Monsieur le ministre, je vous 

remercie pour vos réponses complètes.  

 

Je vous interrogerai à nouveau certainement quand nous aurons plus 

de recul sur l'affaire en question. C'est vrai, comme vous l'avez dit, 

cette affaire a choqué et choque terriblement de nombreux citoyens. 

02.03  Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): We zullen hierop terug-

komen als we een duidelijker 

beeld hebben van deze vreselijke 

zaak. We zullen ons de vraag 

moeten stellen hoe het gerecht 
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Je rappelle le rapport du comité de l'ONU qui s'inquiète de certains 

traitements de violence policière. Vous avez eu raison de rappeler 

que les deux violences sont inadmissibles. Je suis content d'ailleurs 

que vous l'ayez rappelé dans les deux sens. Par contre, il faudra en 

effet s'interroger sur le traitement judiciaire. J'interrogerai aussi 

Mme Verlinden tout à l'heure en commission de l'Intérieur, sur des 

affaires qui, malheureusement, rompent aussi la confiance entre 

citoyens et police. 

 

met dergelijke zaken, die het 

vertrouwen van het publiek in de 

politie ondermijnen, moet omgaan. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

03 Question de Simon Moutquin à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Les 

indemnités de procédures à charge de la famille de la victime." (55017462C) 

03 Vraag van Simon Moutquin aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

rechtsplegingsvergoeding ten laste van de familie van het slachtoffer" (55017462C) 

 

03.01  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Madame la présidente, il 

s'agit encore d'une histoire terrible.  

 

Monsieur le ministre, l'article 2 de la Convention européenne des 

droits de l'homme, relatif au droit à la vie, comporte un volet 

procédural qui impose une enquête approfondie dès qu'une personne 

perd la vie en raison de l'intervention d'agents de l'État. Vu le taux de 

décisions de classement sans suite et de non-lieu dans les affaires 

impliquant des policiers, il revient souvent aux familles des victimes 

d'entreprendre elles-mêmes la procédure.  

 

Elles ne devraient pas être sanctionnées pour avoir cherché à 

connaître la vérité ou pour avoir souhaité épuiser les voies de recours 

internes – incluant la possibilité d'aller jusqu'à la Cour de Strasbourg. 

C'est leur droit. Or la procédure actuelle permet au juge d'infliger des 

indemnités de procédure considérables à une famille endeuillée et 

choquée – en l'occurrence, celle de M. Lamine Bangoura. Nous 

parlons, dans le cas présent, de plus de 5 000 euros. Ce montant 

déjà exorbitant s’ajoute aux 30 000 euros réclamés par le funérarium 

à la famille de Lamine pour avoir conservé le corps, alors que celui-ci 

devait rester placé sous scellé judiciaire. 

 

Monsieur le ministre, ne pensez-vous pas qu’il soit moralement 

indécent de réclamer le paiement d’une telle somme à une famille qui 

a perdu un des siens et qui cherche uniquement à connaître la vérité 

sur les circonstances de sa mort? Existe-t-il un fonds public auquel 

les familles endeuillées peuvent recourir pour couvrir de tels frais liés 

aux procédures judiciaires? Dans la négative, y seriez-vous 

favorable? 

 

03.01 Simon Moutquin (Ecolo-

Groen): Artikel 2 van het Europees 

Verdrag voor de Rechten van de 

Mens vereist een grondig 

onderzoek als iemand door 

toedoen van agenten van de Staat 

om het leven komt. Gelet op het 

hoge percentage seponeringen en 

buitenvervolgingstellingen in zaken 

waarbij er politieagenten betrok-

ken zijn, moeten de families van 

de slachtoffers vaak zelf een 

procedure opstarten. De rechter 

kan een familie een aanzienlijke 

schadevergoeding opleggen – zo 

moet de familie van Lamine 

Bangoura meer dan 5.000 euro 

betalen boven op de 30.000 euro 

die de begrafenisonderneming eist 

voor het bewaren van het 

verzegelde lichaam. Is het niet 

onfatsoenlijk zo'n bedrag te eisen 

van een familie in de rouw die 

alleen maar op zoek is naar de 

waarheid? Bestaat er een 

overheidsfonds waartoe dergelijke 

gezinnen zich kunnen wenden om 

die kosten te dekken? 

 

03.02  Vincent Van Quickenborne, ministre: Madame la présidente, 

monsieur Moutquin, notre droit doit évidemment refléter notre moralité 

et donc ce que nous trouvons bon et mauvais. Pour ce dossier 

particulier, je vous renvoie aux articles 162 et 162bis du Code 

d'instruction criminelle, le premier ayant été modifié par le législateur 

en 2014. Auparavant, il était prévu que la partie civile qui succombe 

soit d'office condamnée aux frais envers l'État et le prévenu 

lorsqu'une instruction a été ouverte à la suite de sa constitution de 

partie civile. Dans les faits, les victimes devaient parfois couvrir les 

frais élevés d'une instruction lorsque celle-ci n'aboutissait pas à la 

03.02 Minister Vincent Van 

Quickenborne: Onze morele 

waarden moeten in ons recht 

weerspiegeld worden. Ik verwijs u 

naar de artikelen 162 en 162bis 

van het Wetboek van strafvor-

dering. Dat eerste artikel werd bij 

wet gewijzigd in 2014. Voorheen 

was het zo dat de burgerlijke partij 

die in het ongelijk gesteld werd 
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désignation d'un coupable.  

 

Cet article a été modifié par la loi du 2 avril 2014. L'article prévoit 

désormais que la partie civile qui succombera pourra être condamnée 

à tout ou partie des frais envers l'État et envers le prévenu. Elle 

pourra être condamnée à tout ou partie des frais exposés par l'État et 

par le prévenu en cas de citation directe ou lorsqu'une instruction a 

été ouverte à la suite de constitution de partie civile. Ainsi, le 

législateur a-t-il modifié l'article 162 pour laisser au juge un pouvoir 

d'appréciation quant à l'opportunité de condamner une partie civile 

aux frais en tout ou en partie. 

 

L'article 162bis règle la situation dans laquelle l'action publique est 

intentée par une citation directe de la partie civile qui, dans le cas où 

elle succombe, est condamnée au paiement d'une indemnité de 

procédure envers le prévenu. Cet article prévoit: "La partie civile qui 

aura lancé une citation directe ou qui a greffé une action distincte sur 

une citation directe lancée par une autre partie civile ou qui, en 

l'absence de tout recours du ministère public, du prévenu ou du 

civilement responsable, aura interjeté appel et qui succombera, 

pourra être condamnée envers le prévenu ainsi qu'envers le 

civilement responsable à l'indemnité visée à l'article 1022 du Code 

judiciaire. L'indemnité sera liquidée par le jugement." Ici aussi, il est 

donc laissé au juge un pouvoir d'appréciation quant à l'opportunité de 

condamner une partie civile à une indemnité visée à ce fameux 

article. 

 

Vous posez la question de savoir s'il existe un fonds. Non, il n'existe 

pas de fonds. Il s'agit de l'exécution d'une décision judiciaire. Je fais 

référence aux modifications législatives qui permettent de décider 

d'une manière plus équitable d'une condamnation aux frais. Il revient 

finalement au juge de décider si la partie civile doit payer ces frais ou 

pas, tant en cas de citation directe que lorsqu'une instruction a été 

ouverte à la suite de la constitution de partie civile. 

 

automatisch veroordeeld werd tot 

de kosten jegens de Staat en de 

beklaagde als er een onderzoek 

geopend werd als gevolg van haar 

burgerlijkepartijstelling. De slacht-

offers moesten dan soms de 

aanzienlijke kosten van een 

onderzoek betalen als dat niet tot 

de aanwijzing van een schuldige 

leidde. 

 

Dit artikel, dat in 2014 gewijzigd 

werd, bepaalt voortaan dat de 

rechter de bevoegdheid heeft om 

te oordelen over de opportuniteit 

om een burgerlijke partij tot de 

kosten te veroordelen. Artikel 

162bis regelt de situatie waarin de 

strafvordering ingesteld wordt door 

een rechtstreekse dagvaarding 

van de burgerlijke partij die, indien 

ze in het ongelijk gesteld wordt, 

veroordeeld wordt tot het betalen 

van een vergoeding aan de 

beklaagde.  

 

Daarvoor bestaat er geen fonds. 

Het betreft de uitvoering van een 

gerechtelijke beslissing. 

 

03.03  Simon Moutquin (Ecolo-Groen): Monsieur le ministre, je vous 

remercie.  

 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

04 Vraag van Kim Buyst aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Het inzetten 

van lokfietsen" (55017638C) 

04 Question de Kim Buyst à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le recours 

aux vélos appâts" (55017638C) 

 

04.01  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, reeds heel 

wat politiezones gingen aan de slag met lokfietsen. Mechelen is een 

bekend voorbeeld, maar dit gebeurde ook in de zones Gent, Leuven, 

Schoten, Noord- en Voorkempen. Nu start ook de Brusselse politie 

met lokfietsen. 

 

Ook u gaf al aan de inzet van lokfietsen een goed idee te vinden. U 

vindt ze cruciaal om de pakkans te verhogen in de strijd tegen 

fietsendiefstallen. Dat is inderdaad het belangrijkste argument want 

het aantal fietsendieven dat betrapt wordt is minimaal, vergeleken met 

het reële aantal gestolen fietsen. We hebben bovendien geen zicht op 

het reële aantal gestolen fietsen, aangezien de aangiftebereidheid 

04.01  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

En comparaison du nombre de 

vélos volés, le nombre de voleurs 

de vélos attrapés est minime. Les 

victimes sont peu enclines à faire 

une déclaration. De nombreuses 

zones de police utilisent des vélos 

appâts dans leur lutte contre le vol 

de vélos, mais elles se plaignent 

de la lourdeur de la procédure. 

Étant donné que la mesure est 

régie par la loi concernant les 
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enorm laag is. Weinig burgers hebben er vertrouwen in dat er met 

hun aangifte ook daadwerkelijk iets gebeurt. Lokfietsen zijn een 

geschikt middel om fietsendieven op heterdaad te betrappen. 

 

Politiezones klagen wel over de logge procedure die ze moeten 

volgen om lokfietsen te mogen inzetten. Aangezien deze maatregel 

valt onder de wet op de bijzondere opsporingsmethoden, is de 

goedkeuring van een magistraat steeds nodig. Kennelijk is het niet zo 

eenvoudig om die goedkeuring ook te krijgen. 

 

Er wordt soms geschermd met het argument uitlokking, maar zelfs 

het parket van Brussel gaf aan dat dit eigenlijk niet opgaat. Ergens 

een fiets plaatsen is geen aanleiding om die fiets te stelen. Er is 

volgens het parket van Brussel echter wel sprake van uitlokking als 

men bijvoorbeeld een dure fiets zonder slot voor de woning van een 

verdachte plaatst. 

  

Mijnheer de minister, op basis van welke criteria beoordeelt de 

magistraat of een lokfiets al dan niet kan worden ingezet? 

 

Bent u van oordeel dat de wettelijke regeling met betrekking tot 

lokfietsen aangepast moet worden, zodat meer politiezones hiervan 

gebruik kunnen maken? Zo ja, welk initiatief zal u hiervoor nemen? 

 

méthodes particulières de recher-

che, l'approbation d'un magistrat 

est nécessaire. 

 

Sur la base de quels critères le 

magistrat juge-t-il qu'un vélo appât 

peut être placé? Faut-il adapter la 

réglementation légale? 

 

04.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw Buyst, ik zou in 

de eerste plaats willen verwijzen naar de antwoorden die ik heb 

verstrekt tijdens de commissievergadering van 31 maart. Bij die 

gelegenheid heb ik een vraag van de heer Raskin over hetzelfde 

onderwerp beantwoord. 

 

Begin maart werd op initiatief van de federale minister van Mobiliteit, 

de heer Gilkinet, een pilootgroep fietsendiefstal opgericht waarvan 

mijn beleidscel deel uitmaakt. Voor mij is het belangrijk dat gevolg 

wordt gegeven aan fietsendiefstallen wanneer de dader gevat wordt. 

Het kan dan gaan om een minnelijke schikking voor een occasionele 

fietsendief of een zwaardere straf als het gaat om georganiseerde 

fietsendievenbendes. 

 

Het gebruik van lokfietsen – en dit is belangrijk om te weten – valt niet 

onder de bijzondere opsporingsmethodes voorzien in het Wetboek 

van strafvordering. Een voorafgaande machtiging door een magistraat 

is bijgevolg niet vereist. Er bestaat op dit ogenblik geen wettelijke 

grondslag voor het gebruik van lokfietsen, maar ik meen dat dit ook 

niet hoeft. Wij kunnen immers terugvallen op de algemene bepalingen 

voor de opsporings- en vaststellingsbevoegdheid van de politie. De 

grens die bewaakt moet worden, is die van de provocatie. Het is in dat 

kader dat het gebruik van lokfietsen aan bepaalde voorwaarden moet 

voldoen die kunnen worden afgeleid uit de rechtspraak en de 

rechtsleer.  

 

Uit het cassatiearrest van 17 maart 2010 kan een aantal voorwaarden 

worden afgeleid waaraan dient te worden voldaan opdat het gebruik 

van een lokfiets de toets kan doorstaan. Die voorwaarden hebben te 

maken met het finaliteitsbeginsel en het proportionaliteitsbeginsel. In 

mijn antwoord aan collega Raskin, dat u kunt nalezen, heb ik 

uitgebreid stilgestaan bij die voorwaarden. 

 

Het voorgaande is uiteraard ook toepasbaar op andere lokvoor-

04.02 Vincent Van Quickenborne, 

ministre: Je renvoie à ma réponse 

du 31 mars 2021. 

 

À l'initiative du ministre de la 

Mobilité, un groupe de travail a été 

constitué début mars pour étudier 

le problème des vols de vélos. Ma 

cellule stratégique en fait partie. 

 

L'utilisation de vélos appâts ne fait 

pas partie des méthodes particu-

lières de recherche et ne requiert 

pas d'autorisation préalable d'un 

magistrat. Il n'existe pas de base 

juridique pour l'utilisation de vélos 

appâts, ce qui n'est d'ailleurs pas 

nécessaire. Nous pouvons nous 

fonder sur les dispositions 

générales qui régissent les 

compétences de la police en 

matière de recherches et de 

constatation. 

 

L'arrêt de cassation du 17 mars 

2010 permet de déduire certaines 

conditions auxquelles l'utilisation 

de vélos appâts doit répondre. J'y 

ai consacré un commentaire 

circonstancié dans la réponse que 

j'ai fournie en mars. 

 

Je suis d'avis que le cadre légal, 

complété par la jurisprudence, est 
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werpen, zoals de lokvrachtwagen, de lokbus of zelfs de lokwoning. 

 

Op uw tweede vraag wil ik u het volgende antwoorden. Ik ben van 

mening dat het wettelijk kader, aangevuld door de voorwaarden 

gesteld door de rechtsspraak en erkend in de rechtsleer, volstaan 

voor het gebruik van lokfietsen. Bijkomende wetgeving hiervoor is dus 

niet nodig. 

 

Voor het overige verwijs ik ook nog naar een aantal interessante 

artikelen. Van voormalig procureur-generaal De Valkeneer en de heer 

Schuermans, de voorzitter van het COC, is het artikel Lokvoertuigen 

doorstaan cassatietoets verschenen in de Juristenkrant. Er is ook nog 

een interessant artikel van de heer Berkmoes inzake cassatie. 

 

suffisant pour le recours aux vélos 

appâts. Une législation supplé-

mentaire n'est pas nécessaire. 

 

04.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de minister, ik zal deze interessante artikelen zeker lezen. Ik dank u 

om het duidelijker te maken en mijn foute aanname in de vraag even 

recht te zetten. Er is dus geen voorafgaande toestemming van een 

magistraat nodig. 

 

Ik heb ook uw reactie gelezen in de krant toen het ging over het aantal 

fietsdiefstallen, dat verminderd is, wat misschien wel te maken heeft 

met telewerk. U gaf daarin heel duidelijk aan dat u prioriteit wilt geven 

aan de aanpak van fietsdiefstallen, omdat u heel erg beseft dat het 

een streep door de rekening is als iemands fiets gestolen wordt en dat 

het zorgt voor problemen als die persoon zich niet meer vlot kan 

verplaatsen met de fiets. 

 

U zult in mij zeker een medestander vinden om te bekijken op welke 

manier wij, misschien door een fietsregister, fietsdiefstallen nog meer 

kunnen terugdringen. 

 

04.03  Kim Buyst (Ecolo-Groen): 

Le ministre a indiqué précé-

demment vouloir donner la priorité 

à la lutte contre les vols de vélos. Il 

trouvera en moi une alliée pour 

examiner de quelle manière nous 

pouvons réduire encore davantage 

les vols de vélos. Je songe par 

exemple à un registre des vélos. 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

05 Vraag van Nahima Lanjri aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

minnelijke schuldinvordering" (55017707C) 

05 Question de Nahima Lanjri à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le 

recouvrement amiable de dettes" (55017707C) 

 

05.01 Nahima Lanjri (CD&V): Mijnheer de minister, heel wat mensen 

die hun facturen niet meer kunnen betalen, lopen het risico in een 

negatieve schuldenspiraal terecht te komen. Heel wat gerechts-

deurwaarders houden vast aan de gangbare manier van schuld-

invordering. Schuldeisers doen heel vaak een beroep op 

gerechtsdeurwaarders die de terugbetaling van onbetaalde facturen 

opeisen en daarvoor heel hoge kosten moeten aanrekenen. Hoe 

langer het duurt vooraleer men de factuur kan betalen, hoe hoger de 

kosten oplopen en hoe moeilijker het voor de mensen wordt om hun 

schulden af te betalen. Zo is er het echte voorbeeld van een factuurtje 

van 44 euro dat op één jaar tijd uitgroeide tot kosten van 3.300 euro. 

Die manier van schuldinvordering zorgt ervoor dat mensen alleen 

maar dieper wegzakken in een schuldenput. Dat komt alleen maar 

gerechtsdeurwaarders, incassobureaus en sommige advocaten ten 

goede. Het wordt dan wat men noemt een schuldenindustrie.  

 

Afgelopen legislatuur werd in de huidige wetgeving de mogelijkheid tot 

ethische invordering opgenomen. Hierbij worden alle schulden 

05.01 Nahima Lanjri (CD&V): Les 

personnes qui ne peuvent plus 

payer leurs factures risquent de 

tomber dans une nouvelle spirale 

d'endettement. Cette situation est 

due en grande partie au système 

de recouvrement de dettes dans 

lequel les créanciers font appel à 

des huissiers et facturent par 

conséquent des frais élevés. Plus 

longtemps la personne est 

incapable de payer, plus sa note 

sera élevée. Les gens finissent 

donc par s'enfoncer dans les 

dettes et cette situation ne profite 

qu'aux huissiers, aux agences de 

recouvrement et aux avocats.  
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gecentraliseerd, zodat er een duidelijk zicht is op de schulden-

problematiek van een persoon of gezin. Op basis daarvan wordt een 

realistisch afbetalingsplan opgesteld, zodat het gezin of de persoon in 

kwestie dat ook kan afbetalen, rekening houdend met de 

afbetalingscapaciteit. Voor heel wat gezinnen kan de negatieve 

schuldenspiraal zo wel worden doorbroken. Daarnaast krijgen de 

schuldeisers een deel van de uitstaande schuld terugbetaald.  

 

Vandaag zijn mensen echter afhankelijk van de gerechtsdeurwaarder 

om deel uit te maken van een ethisch invorderingsplan. Niet iedereen 

past dat toe. Het is niet omdat het wettelijk mogelijk is, dat het ook 

altijd gebeurt.  

 

Onlangs hebben vrederechters in de media nog aangekaart dat zij 

ook vinden dat dit probleem moet worden aangekaart. Samen met 

beweging.net roepen zij ertoe op om in het Gerechtelijk Wetboek een 

passage in te voeren om de minnelijke schuldinvordering verplicht te 

stellen. Hierdoor zou de schuldbemiddelaar worden verplicht om eerst 

over te gaan tot een minnelijke schuldcentralisatie en betalings-

begeleiding. De vrederechter moet dan goedkeuring geven aan het 

afbetalingsplan via een minnelijke verzoeningsprocedure en kan wie 

zich niet houdt aan het afbetalingsplan ter verantwoording roepen.  

 

Dat systeem zou een win-winsituatie betekenen voor iedereen, zowel 

voor de schuldeisers, die op die manier hun schulden terugbetaald 

zien, als voor de mensen met schulden. Zij kunnen immers hun 

schuld afbetalen en ervoor zorgen dat de kosten niet verder de pan uit 

swingen.  

 

Mijnheer de minister, u bent wellicht op de hoogte van de 

problematiek van de afkeurenswaardige schuldenindustrie. Wat vindt 

u van het voorstel van de vrederechters en beweging.net om wettelijk 

te verankeren dat het eerst effectief wordt toegepast? Bent u hierover 

in overleg met de sector, met de vrederechters, met beweging.net? 

Welke stappen hebt u al ondernomen en zult u ondernemen om te 

voorkomen dat mensen door schuldvorderingen in een negatieve 

schuldenspiraal terechtkomen? Behalve dit voorstel zijn er immers 

nog andere voorstellen van uw kant.  

 

Sous la précédente législature, le 

concept de "recouvrement éthi-

que" a été inscrit dans la loi. 

Toutes les dettes sont centralisées 

et un plan de remboursement 

réaliste est établi pour la personne 

ou la famille. Cela permet au 

créancier de récupérer au moins 

une partie de son argent et aux 

personnes endettées de ne pas 

tomber dans une spirale d'endette-

ment négative. Le fait que les 

personnes endettées puissent 

avoir recours à cette solution 

dépend de l'huissier.  

 

Toutefois, les huissiers ne sont 

pas tous bien au courant de cette 

possibilité et les juges de paix 

ainsi que beweging.net lancent un 

appel pour que l'on modifie le 

Code judiciaire de telle façon que 

le recouvrement éthique devienne 

obligatoire. Le médiateur de dettes 

serait dès lors tenu de recourir à 

une centralisation des dettes à 

l'amiable et à un suivi des 

paiements.  

 

Que pense le ministre de cette 

proposition? Se concerte-t-il avec 

tous les acteurs concernés à ce 

sujet? 

 

05.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw de voorzitster, 

collega, het is de wet van 20 december 2002 die het reglementaire 

kader bevat voor de onmiddellijke invordering van schulden van de 

consument. Het gaat dan om invordering van schulden via de 

verzending van betalingsherinneringen, ingebrekestellingen en 

andere, buiten elke gerechtelijke procedure om.  

 

Er werden in het verleden misbruiken vastgesteld. Dat heeft 

aanleiding gegeven tot een aanpassing en bijsturing van de wet door 

de economische herstelwet van 27 maart 2009. Toen is artikel 2 

gewijzigd. Er kwam toen ook een omzendbrief van de Nationale 

Kamer.  

 

Net als u hoor ik inderdaad dat een minderheid van deurwaarders en 

incasso-ondernemingen handelwijzen eropna houdt die in de richting 

gaan van wat u aangeeft. De beroepsgroep mag als geheel niet in 

een kwaad daglicht gesteld worden door de handelwijze van een 

minderheid. 

 

05.02 Vincent Van Quickenborne, 

ministre: J'entends effectivement 

qu'une minorité d'huissiers de 

justice et de bureaux de recou-

vrement agissent dans la direction 

exposée par Mme Lanjri. Plusieurs 

initiatives visent à pallier les 

problèmes. Je fais tout d'abord 

référence à la proposition de loi 

55/0267, qui entend limiter les 

frais à charge du consommateur 

lors de la phase de recouvrement 

amiable de la créance. La propo-

sition de loi devrait également 

contribuer à améliorer la situation 

des personnes rencontrant des 

difficultés financières. 

 

Une deuxième initiative de 2015, 



CRIV 55 COM 482 19/05/2021  

 

CHAMBRE-3E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2020 2021 KAMER-3E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

15 

Er zijn intussen, zoals u weet, meerdere initiatieven met het oog op 

een meer ethische invordering gelanceerd of voorzien, die de 

problemen moeten trachten te verhelpen. Daarbij verwijs ik in de 

eerste plaats naar een wetsvoorstel tot wijziging van de bewuste wet 

van 2002. Dat wetsvoorstel 55/0267 beoogt de omkadering en de 

beperking van de kosten ten laste van de consument in de fase van 

de minnelijke invordering van diens schuld. Het wetsvoorstel zou ook 

moeten bijdragen tot een verbetering van de situatie van personen die 

in financiële moeilijkheden verkeren.  

 

Een tweede initiatief werd in 2015 opgericht, op initiatief van 

verschillende lokale deurwaarders en onder impuls van beweging.net 

Antwerpen, met name MyTrustO. Volgens de website kan iemand die 

in financiële moeilijkheden verkeert een afspraak maken met een 

adviseur-deurwaarder om een document te laten opmaken dat een 

overzicht geeft van de financiële toestand. 

 

De adviseur van MyTrustO neemt vervolgens contact op met de 

schuldeisers van de betrokkene om te onderhandelen over een 

afbetalingsplan, rekening houdend met al diens schulden. Het nadeel 

van die dienst is wel dat die betalend is voor de schuldeiser en voor 

de schuldenaar, wat toch wel een behoorlijke drempel betekent. 

 

Ik vind het voorstel van de vrederechters, dat u aanhaalt, alvast een 

interessante denkpiste. Daarnaast zijn er nog andere voorstellen, 

zoals een communicatieplatform dat gebruikt wordt in uw stad 

Antwerpen tussen het OCMW en de deurwaarders om de overmatige 

schuldenlast van de meest precaire mensen te vermijden. 

 

Mevrouw Lanjri, zoals u merkt, liggen er verschillende pistes op de 

tafel, elk met eigen voor- en nadelen. Op dit ogenblik voer ik 

gesprekken met de verschillende actoren om te komen tot een 

invorderingsprocedure die tegelijkertijd menselijker, sneller en 

goedkoper is. Die reflectie zou moeten leiden tot een globale 

hervorming van de wetgeving, die ik nog dit jaar aan het Parlement wil 

voorleggen. 

 

MyTrustO, donne la possibilité aux 

personnes en difficultés finan-

cières de prendre rendez-vous 

avec un conseiller-huissier de 

justice pour dresser un bilan de 

leur situation financière. 

 

Le conseiller de MyTrustO 

contacte ensuite les créanciers de 

la personne concernée pour 

négocier un plan d'apurement. 

L'inconvénient de ce service est 

que le créancier et le débiteur 

doivent tous deux payer le service, 

ce qui nuit à son accessibilité. 

 

La proposition des juges de paix 

semble intéressante. Il existe 

également d'autres moyens, tels 

que la plateforme de communi-

cation à Anvers, qui permet au 

CPAS et aux huissiers de justice 

de se concerter pour éviter un 

surendettement des personnes 

dans les situations les plus 

précaires. J'examine toutes les 

initiatives et j'espère pouvoir 

proposer une réforme complète au 

Parlement cette année. 

 

05.03  Nahima Lanjri (CD&V): Mijnheer de minister, bedankt voor uw 

antwoord. Het klopt dat er verschillende initiatieven zijn. 

 

Ik wil bovendien niemand stigmatiseren. Ik wil dus niet beweren dat 

alle deurwaarders zich verrijken op kap van mensen met schulden, 

maar het gebeurt wel. Dat dit gebeurt, wordt niet alleen vastgesteld 

door mij en u, maar ook door vrederechters. 

 

In dat verband zijn er verschillende initiatieven, ook in mijn stad. Het 

initiatief van MyTrustO, dat u vernoemt, ken ik ook goed. De piste die 

nu gelanceerd wordt, is volgens mij zeker het onderzoeken waard, 

opdat datgene wat we in de wet voorzien hebben, maar waarvan we 

vaststellen dat het meestal niet gebruikt wordt, wel gebruikt zal 

worden. Wie het vandaag al gebruikt, zal daar niets op tegen hebben. 

Wie vandaag al probeert tot een minnelijke schikking te komen, zullen 

we uiteraard ondersteunen. Op die manier krijgen wij de kleine groep 

die zich verrijkt op de kap van mensen in problemen, wel mee, 

aangezien het wettelijk verankerd en verplicht wordt. 

 

Ik ben blij dat u zegt dat u het een interessante piste vindt, dat u die 

verder wil onderzoeken en dat u vóór het einde van het jaar een 

05.03 Nahima Lanjri (CD&V): 

Tous les huissiers de justice ne 

s'enrichissent pas aux dépens des 

plus faibles, mais cela arrive. 

Généraliser ce qui figure dans la 

loi est un peu facile et fait fi des 

pratiques problématiques. 

J'attends le plan du ministre et 

espère qu'il s'agira d'un système 

win-win pour les créanciers et les 

débiteurs. 
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voorstel zult voorleggen, dat wij in het Parlement kunnen bespreken. 

Daarnaar kijk ik alvast uit. Ik hoop dat het deze keer wel een 

oplossing wordt, die echt een win-winsituatie betekent voor iedereen. 

Schuldeisers moeten hun gelden kunnen terugvorderen, want dat is 

hun volste recht, maar evengoed moeten wij een halt toeroepen aan 

de mistoestand waarbij een schuld van bijvoorbeeld 44 euro via 

boetes algauw tot 3.000 euro oploopt. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

06 Question de Vanessa Matz à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur 

"L'enregistrement des statuts d'une ASBL au tribunal de commerce de Bruxelles" (55017721C) 

06 Vraag van Vanessa Matz aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

registratie van de statuten van een vzw bij de ondernemingsrechtbank van Brussel" (55017721C) 

 

06.01 Vanessa Matz (cdH): Monsieur le ministre, j'aborde aujourd'hui 

la situation particulière de l'ASBL TPAMT, "Touche pas à ma pote", 

pour relayer une préoccupation plus générale. En effet, par six fois 

depuis octobre 2020, cette ASBL a tenté de faire valider ses 

nouveaux statuts par le tribunal de commerce de Bruxelles, qui 

travaille à bureaux fermés. Bien entendu, tous les envois de courrier 

sont faits par recommandé - ce qui représente un budget important 

pour une petite ASBL telle que celle-ci.  

 

Lors du dernier courrier du tribunal de commerce de Bruxelles, 

l'administration relevait qu'il manquait la preuve du nouveau paiement, 

vu que le montant dont l'ASBL s'était acquittée en 2020 n'était plus 

d'actualité. Elle avait envoyé uniquement la preuve de paiement - qui 

est l'élément manquant. Or il semble qu'elle aurait dû - encore une 

fois - adresser le dossier complet, accompagné de toutes les copies 

et de toutes les pièces que le tribunal de commerce de Bruxelles ne 

garderait pas entre chaque courrier.  

 

Monsieur le ministre, vous savez que la mise à jour des statuts d'une 

ASBL est non seulement une obligation, mais qu'elle représente 

également un aspect crucial pour son bon fonctionnement. Très 

souvent, les associations sont constituées de bénévoles, ne disposent 

pas forcément de beaucoup de temps à consacrer à l'administratif, 

tandis qu'elles ne peuvent engager qu'un budget modeste dans ce 

type de procédure. 

 

Monsieur le ministre, s'agit-il d'une situation exceptionnelle? Selon 

vos informations, d'autres ASBL éprouvent-elles les mêmes 

difficultés? Comment expliquer le manque de suivi entre les 

courriers? Pourquoi ne pas leur offrir la possibilité d'envoyer les 

courriers et dossiers numériquement? En effet, cette mesure réduirait 

les coûts et le temps consacré à l'administratif, tout en permettant une 

meilleure traçabilité ainsi qu'un bon suivi des dossiers? Envisagez-

vous à l'avenir une simplification administrative pour les procédures 

que doivent suivre les ASBL? 

 

06.01 Vanessa Matz (cdH): Sinds 

oktober 2020 heeft de vzw Touche 

pas à ma pote (TPAMP) tot 

zesmaal toe geprobeerd om haar 

nieuwe statuten te laten bekrach-

tigen door de ondernemings-

rechtbank van Brussel, die met 

gesloten deuren werkt. Die aange-

tekende zendingen vertegenwoor-

digen een aanzienlijk budget voor 

een kleine vzw. 

 

In haar laatste brief eiste de 

administratie een bewijs van de 

nieuwe betaling, maar ook een 

kopie van alle vorige stukken, die 

de rechtbank niet zou bijhouden 

tussen de brieven in. Vereni-

gingen, die vaak uit vrijwilligers 

bestaan, hebben weinig tijd om 

zich met administratieve 

procedures bezig te houden. 

 

Is dit een uitzonderlijke situatie? 

Hoe valt het gebrek aan opvolging 

van de briefwisseling te verklaren? 

Waarom mogen de vzw's de 

dossiers niet digitaal verzenden, 

wat de kosten zou drukken en de 

opvolging zou verbeteren? 

Overweegt u een administratieve 

vereenvoudiging? 

 

06.02  Vincent Van Quickenborne, ministre: Madame Matz, je vous 

remercie pour votre intéressante question. Nous avons procédé à 

l'examen concret du dossier. Il est apparu que la demande de 

publication des statuts coordonnés par l'ASBL n'a jamais été 

introduite dans son intégralité, c'est-à-dire conformément à l'arrêté 

royal du 29 avril 2019, à la circulaire du 28 décembre 2007 et à la 

06.02 Minister Vincent Van 

Quickenborne: Het verzoek om 

publicatie van de gecoördineerde 

statuten van de vzw werd nooit 

volledig ingediend. Zodra de on-

regelmatigheid vastgesteld werd, 
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note de service 1bis établie par le président du tribunal en application 

de la législation. 

 

Dès que cette irrégularité fut constatée, le dossier complet a été 

renvoyé au demandeur avec une demande de rectification puis 

renvoyé avec tous les documents. Il a fallu constater à plusieurs 

reprises que les documents présentés étaient incomplets. Pour des 

raisons pratiques, un système de suivi n'est pas envisageable pour le 

tribunal des entreprises de Bruxelles. Le greffe de ce tribunal reçoit 

jusqu'à 200 demandes de publication par jour et ne dispose pas de 

l'espace de stockage nécessaire pour conserver toutes les 

demandes. Pour cette raison, les dossiers incomplets sont renvoyés 

dans leur intégralité avec la demande de compléter le dossier et de 

leur renvoyer ensuite avec tous les documents requis. 

 

Les problèmes que cette association a rencontrés pour publier la 

version coordonnée de ses statuts sont donc dus au fait de ne pas 

avoir respecté les procédures administratives et de ne pas avoir 

renvoyé tous les documents demandés. 

 

Je comprends tout à fait que cette façon de faire semble archaïque et 

ressemble à un labyrinthe administratif et kafkaïen et, de ce fait, j'ai 

demandé que l'on m'élabore le chemin de ce dossier. Heureusement, 

on va changer cela. L'application e-greffe du SPF Justice permet à 

tous les citoyens de créer une ASBL en ligne. J'ai demandé 

explicitement de moderniser e-greffe pour permettre aux ASBL le 

dépôt numérique des modifications privées des statuts pour le grand 

public. 

 

Actuellement, un dépôt numérique est déjà possible par l'intervention 

d'un notaire pour les modifications authentiques ou en passant par le 

VSDC (Vlaamse studie en documentatie centrum voor VZW's, soit le 

Centre flamand d'études et documentation pour les ASBL). Cette 

association est autorisée, dans le cadre d'une phase pilote, à 

intervenir pour les modifications de statuts privés. 

 

Le but, c'est que d'ici l'été prochain, toutes les ASBL puissent aussi 

déposer leurs modifications privées. À ce moment-là, il n'est plus utile 

de transférer un dossier papier d'une partie à l'autre. Je vous prie de 

m'excuser pour ce labyrinthe administratif. Le problème sera résolu. 

 

werd het dossier teruggezonden 

met de vraag om die onregel-

matigheid recht te zetten. Toen het 

dossier opnieuw ingediend werd, 

bleek dat de documenten 

onvolledig waren.  

 

Een opvolgingssysteem is niet 

haalbaar voor de ondernemings-

rechtbank Brussel. De griffie 

ontvangt immers tot 200 publica-

tieverzoeken per dag en beschikt 

niet over de nodige ruimte om die 

te bewaren. Daarom worden 

onvolledige dossiers teruggezon-

den met de vraag om ze opnieuw 

in te dienen met alle vereiste 

documenten erbij.  

 

Een en ander lijkt u wellicht 

archaïsch, maar dat zal veran-

deren. Met de eGriffie-toepassing 

kan iedereen nu al online een vzw 

oprichten. Ik heb gevraagd om die 

toepassing te moderniseren zodat 

ook het grote publiek digitaal 

private statutenwijzigingen kan 

aanbrengen. Dat is al mogelijk 

voor authentieke wijzigingen die 

door een notaris aangebracht 

worden. 

 

Het probleem zal opgelost worden. 

 

06.03  Vanessa Matz (cdH): Monsieur le ministre, je vous remercie 

de vous être penché sur cette situation particulière qui soulevait 

évidemment une question plus générale, étant donné que cela 

n'arrive évidemment pas qu'à eux. Si je comprends bien, il est 

impossible pour le tribunal "d'entasser" les différents dossiers, vu le 

nombre de demandes qui lui sont adressées par jour. Il va de soi 

qu'une procédure électronique, telle que vous la suggérez, ou en tout 

cas l'extension d'une procédure électronique pour d'autres démarches 

administratives semble idéale en termes de coûts, d'efficacité et 

surtout de temps consacré à ce pour quoi ces ASBL sont dédiées. 

 

Monsieur le ministre, vu avez évoqué une échéance à l'été prochain. 

Est-il question de l'été 2021 ou plutôt de l'été 2022? 

 

06.03  Vanessa Matz (cdH): Een 

elektronische procedure lijkt ideaal 

met betrekking tot de kosten, de 

efficiëntie en de tijd die besteed 

wordt aan hetgeen waarvoor die 

vzw's bestemd zijn.  

 

Is er sprake van de zomer van 

2021 of van 2022? 

 

06.04  Vincent Van Quickenborne, ministre: Il s'agit de l'été 2022. 

 

06.04 Minister Vincent Van 

Quickenborne: De zomer van 

2022. 
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06.05  Vanessa Matz (cdH): J'espère que cela pourra être mis en 

œuvre à ce moment-là. 

 

Je ne manquerai pas de leur signaler, pour ce qui concerne leurs 

dossiers actuels, qu'il faut déposer à chaque fois le dossier dans son 

ensemble. Il faut envoyer le dossier complet du premier coup et non 

pas envoyer des pièces séparément. Comme vous l'avez dit, on se 

doute bien que ce n'est pas marrant pour des associations qui, la 

plupart du temps, travaillent avec des bénévoles. J'entends qu'il y a 

une volonté affichée et concrétisable à l'été 2022 de mettre en œuvre 

une procédure électronique. Je m'en réjouis. 

 

06.05 Vanessa Matz (cdH): Ik 

hoop dat een en ander op dat 

moment ten uitvoer zal kunnen 

worden gelegd. 

 

Ik zal erop wijzen dat men meteen 

het volledige dossier moet 

overzenden en geen stukken apart 

mag opsturen. 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

07 Vraag van Yoleen Van Camp aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over 

"Incidenten met illegalen en asielzoekers" (55017737C) 

07 Question de Yoleen Van Camp à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Les 

incidents impliquant des personnes en situation illégale et des demandeurs d'asile" (55017737C) 

 

07.01  Yoleen Van Camp (N-VA): Mijnheer de minister, ik heb deze 

problematiek al aangekaart bij uw collega bevoegd voor Asiel en 

Migratie en hij heeft mij naar u doorverwezen. Er zijn immers heel wat 

incidenten en rellen waarbij illegalen of asielzoekers betrokken zijn. U 

en uw collega hebben daar al forse uitspraken over gedaan. Als hier 

niet-Belgen bij betrokken zouden zijn, dan zouden die namelijk 

uitgewezen kunnen worden. 

 

Uit de informatie die ik van de staatssecretaris heb gekregen, blijkt 

dat echter in de praktijk niet te zijn gebeurd. U mag mij uiteraard 

tegenspreken als er inmiddels vorderingen zijn gemaakt in deze 

dossiers. Ze dateren echter vaak al van vorig jaar. De betrokkenen 

bleken helemaal niet uitgewezen te zijn. Er werd slechts één persoon 

opgesloten en ik vraag momenteel na wat het eindresultaat daarvan 

is. Verder werden er eigenlijk geen sancties opgelegd, tenzij u het 

uitreiken van een bevel om het grondgebied te verlaten als een 

adequate sanctie beschouwt. Dat wordt echter veelal genegeerd. 

 

U deed hierover nochtans forse uitspraken. Als het ging om niet-

Belgen zou u het nodige doen en veiligheid plaatst u bovenaan. Wat 

vindt u zelf van de straffeloosheid van illegalen en asielzoekers in 

deze kwesties? 

 

Als u dat net als ik niet de ideale aanpak of zelfs schandalig vindt, wat 

plant u dan te ondernemen om dit te verbeteren? 

 

07.01  Yoleen Van Camp (N-VA): 

J'ai déjà soumis cette probléma-

tique au secrétaire d'État à l'Asile 

et la Migration, qui m'a redirigée 

vers le ministre de la Justice. 

 

Il y a déjà eu de nombreux 

incidents et bagarres impliquant 

des illégaux et demandeurs d'asil-

e. Si ceux-ci ne sont pas belges, 

ils pourraient être expulsés, 

d'après le secrétaire d'État à l'Asile 

et la Migration et le ministre de la 

Justice. Dans la pratique, cela 

semble toutefois ne pas avoir été 

fait dans le cadre de plusieurs 

incidents datant bien souvent déjà 

de l'an dernier. À une incarcération 

près, aucune sanction n'a été 

infligée. Que pense le ministre de 

cette impunité des illégaux et 

demandeurs d'asile? Quelles 

actions va-t-il entreprendre? 

 

07.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw Van Camp, in 

uw vraag vermeldt u vijf concrete feiten, onder andere van 13 of 

14 juli vorig jaar. Ik heb de periode van 2016 tot 2018 even bekeken, 

toen partijgenoten van u de dienst uitmaakten op Asiel en Migratie en 

Binnenlandse Zaken. Ik kan ook vijf incidenten uit die periode citeren. 

 

In januari 2016 waren er volgens De Morgen twee incidenten met 

asielzoekers in het zwembad van Koksijde. Nadat ook in Eeklo een 

klacht binnenliep van een jong meisje dat begin die maand werd 

lastiggevallen, namen steeds meer zwembaden maatregelen om het 

zwemmen in goede banen te leiden. 

07.02 Vincent Van Quickenborne, 

ministre: Dans sa question, Mme 

Van Camp fait référence à cinq 

cas concrets, notamment du 13 ou 

14 juillet 2020. Je me suis penché 

sur la période de 2016 à 2018, 

lorsque la N-VA était en charge de 

l'Asile et la Migration, ainsi que de 

l'Intérieur. Je peux également citer 

cinq incidents datant de cette 

période. 
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Het Nieuwsblad meldde dat een Algerijn op zaterdag 6 augustus 2016 

in Charleroi twee politieagentes levensgevaarlijk verwond had met 

een machete. Mogelijk wou hij de vrouwen onthoofden. Hij verbleef 

illegaal in ons land. 

 

De Standaard meldde dat een bewakingsagent van G4S op vrijdag 

9 december 2016 's nachts in de Zeebrugse haven een groep 

illegalen betrapte en trachtte hen diets te maken dat ze moesten 

vertrekken. De illegalen namen enkele stenen, gooiden die naar de 

agenten en vluchtten weg. De man werd net niet geraakt. Een van de 

illegalen werd gevat maar hij zou geen stenen hebben gegooid en 

mocht beschikken. 

 

Het vierde incident deed zich voor op 29 november 2017. Ik citeer uit 

Het Laatste Nieuws: "Agenten van de federale politie hebben in de 

nacht van maandag 28 op dinsdag 29 november verschillende 

interventies moeten houden op de snelwegparkings in Wetteren en 

Kalken. Verschillende Afrikaanse vluchtelingen maakten het daar te 

bont. Naast het station in Kwatrecht werd bovendien een huis 

gekraakt en ingericht als geïmproviseerd vluchtelingenkamp. 'Het is 

dweilen met de kraan open', zegt een bron bij de politie."  

 

Het vijfde incident vond plaats op 19 januari 2018. Ik citeer Het 

Nieuwsblad. "In de nacht van 18 op 19 januari vielen transmigranten 

zes agenten van de federale wegpolitie aan met stokken en staven 

toen die een controle hielden op de snelwegparking langs de E40 in 

Groot-Bijgaarden. De agenten werden omsingeld en aangevallen. Pas 

nadat een van de agenten een waarschuwingsschot in de lucht had 

gelost, namen de migranten de vlucht. 

 

Uit cijfers die de minister van Binnenlandse Zaken en de staats-

secretaris ons bezorgden, is al gebleken dat het aantal incidenten met 

illegalen op snelwegparkings de jongste jaren exponentieel is 

gegroeid. Bovendien blijkt daar ook uit dat de overgrote meerderheid 

van de opgepakte transmigranten gewoon terug wordt vrijgelaten. Van 

april tot september 2016 werden er in West-Vlaanderen van de 3.228 

opgepakte transmigranten 58, of 1,8%, effectief het land uitgezet." 

 

Mevrouw Van Camp, u haalt vijf incidenten aan waarvan er vier de 

DVZ en een uitwijzing betreffen. Uitwijzingen behoren niet tot mijn 

bevoegdheden. Daarom verwijs ik u voor die feiten graag door naar 

de staatssecretaris voor Asiel en Migratie. 

 

Het derde incident, op 26 april met die zwaargewonde man, valt wel 

onder mijn bevoegdheden, maar in dit verband stel ik samen met u 

vast dat Justitie haar werk heeft gedaan. Er is wel degelijk opgetreden 

en de verdachte werd opgesloten. 

 

U weet dat deze regering investeert in veiligheid en Justitie. Wij 

streven een snelle, menselijke en straffe Justitie na. Wij maken daar 

ook extra middelen voor vrij. Tegen criminaliteit moet door Justitie 

gepast worden opgetreden, ongeacht of de criminele feiten worden 

gepleegd door mensen met of zonder papieren. Als het gaat om 

mensen zonder papieren, dan stemmen Justitie en de Dienst 

Vreemdelingenzaken met elkaar af voor een uitwijzing uit het land na 

het einde van de straf of vroeger, als dat mogelijk is, in het kader van 

de samenwerking met het land van herkomst. 

 

En janvier 2016, par exemple, il y 

a eu deux incidents avec des 

demandeurs d'asile à la piscine de 

Coxyde et après un autre incident 

à Eeklo, lors duquel une jeune 

femme a été importunée, un 

nombre croissant de piscines ont 

pris des mesures pour limiter ces 

faits. Le 6 août 2016, un Algérien 

en séjour illégal à Charleroi a 

grièvement blessé deux femmes 

agents de police avec une ma-

chette. La nuit du 9 décembre 

2016, un agent de gardiennage de 

G4S a surpris un groupe d'illégaux 

dans le port de Zeebrugge et a 

tenté de leur expliquer qu'ils 

devaient partir. Les illégaux ont 

jeté quelques pierres en direction 

de l'agent de gardiennage qui, 

heureusement, n'a pas été touché. 

Un homme a été intercepté, mais il 

n'aurait pas jeté de pierres et a été 

relaxé. Dans la nuit du lundi 28 

octobre au mardi 29 octobre 2017, 

la police fédérale a dû mener 

plusieurs interventions à hauteur 

des aires d'autoroute de Wetteren 

et Kalken, où des réfugiés 

Africains faisaient trop de remue-

ménage. Une maison a en outre 

été squattée à côté de la gare de 

Kwatrecht. Dans la nuit du 18 au 

19 janvier 2018, des migrants en 

transit ont attaqué six agents de la 

police fédérale de la route avec 

des bâtons et des barres 

métalliques lors d'un contrôle sur 

l'aire d'autoroute de la E40 à 

Grand-Bigard. Les migrants ont 

pris la fuite après un tir de 

sommation en l'air. Les chiffres 

montrent que le nombre d'inci-

dents impliquant des personnes 

en séjour illégal sur des aires 

d'autoroute a crû de façon expo-

nentielle ces dernières années et 

que l'immense majorité des 

migrants en transit interceptés a 

tout simplement été relâchée. 

Entre avril et septembre 2016, sur 

les 3 228 migrants en transit 

interceptés en Flandre occiden-

tale, 58 seulement, soit 1,8 %, ont 

été effectivement expulsés du 

pays. 
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 Mme Van Camp évoque cinq 

incidents dont quatre concernent 

l'OE et un, une expulsion. Les 

expulsions sont du ressort du 

secrétaire d'État à l'Asile et à la 

Migration. Le troisième incident, 

qui remonte au 26 avril et implique 

un homme grièvement blessé, 

relève de mes compétences mais 

la Justice a ici fait son travail. Le 

gouvernement libère des moyens 

supplémentaires pour une Justice 

rapide, humaine et efficace. La 

Justice doit intervenir de façon 

appropriée face à la criminalité, 

qui que soit l'auteur des faits. S'il 

s'agit de personnes sans papiers, 

la Justice et l'OE se coordonnent 

pour organiser une expulsion à 

l'expiration de la peine ou avant si 

c'est possible. 

 

07.03  Yoleen Van Camp (N-VA): Mijnheer de minister, uw antwoord 

stelt mij enorm teleur. Het is echt een typevoorbeeld van 

paraplupolitiek: de staatssecretaris voor Asiel en Migratie verwijst 

naar u en zegt dat hij niet bevoegd is voor het uitdelen van straffen 

aan die personen en u zegt dat u niet bevoegd bent voor het uitwijzen, 

terwijl u wel in verschillende geschreven media en in VTM Nieuws 

zegt dat u ervoor zult zorgen dat, als er niet-Belgen bij de feiten 

betrokken zijn, u dat zult opvolgen en dat zij uitgewezen kunnen 

worden. In de praktijk blijkt dat echter nooit het geval te zijn. 

 

U zegt nu in de commissie dat dit zo is en dat u daar ook niet direct 

een probleem mee hebt, omdat het ook niet uw bevoegdheid is. Ik 

dacht dat de minister van Justitie bevoegd is voor straffen en de 

staatssecretaris voor Asiel en Migratie denkt dat ook. U wijst echter 

liever elkaar met de vinger over uw beleid dat de straffeloosheid… U 

antwoordt op dergelijke feiten door in de media te toeteren dat 

daartegen wordt opgetreden, maar in de praktijk wijzen u en de 

staatssecretaris voor Asiel en Migratie gewoon naar elkaar en doet u 

niets. Ik vind dat heel triest. 

 

Ik vind het ook triest dat u zich verschuilt achter het beleid van uw 

voorgangers met de boodschap dat zij ook niets hebben gedaan. Dat 

is volgens u een goed excuus om zelf ook niets te doen. Bovendien 

klopt dat ook niet, als wij kijken naar de feiten. U hebt een 

bloemlezing gegeven van een aantal krantenknipsels van de voorbije 

jaren – heel mooi –, maar als wij kijken naar de resultaten en cijfers, 

bijvoorbeeld inzake de uitwijzing van illegale criminelen, kan ik alleen 

maar vaststellen – u mag mij gerust tegenspreken – dat onder de 

liberale vlag de uitwijzing van illegale criminelen beperkt was tot een 

paar honderden mensen per jaar, terwijl die onder Theo Francken 

prioriteit kreeg en opgetrokken werd tot zo'n 1.500 uitwijzingen per 

jaar. U mag dus gerust een bloemlezing geven van krantenknipsels. 

Bovendien heeft collega Metsu een resolutie gemaakt over het thema 

van de zwembaden. Ik hoop dat u daar mee uitvoering aan geeft. 

 

Wij hebben het nodige gedaan en ik kan alleen maar vaststellen dat 

07.03  Yoleen Van Camp (N-VA): 

Cette réponse me déçoit profon-

dément. Le secrétaire d'État à 

l'Asile et la Migration renvoie au 

ministre de la Justice, en arguant 

que les sanctions pour ces 

personnes ne sont pas de sa 

compétence, tandis que le ministre 

de la Justice affirme qu'il n'est pas 

compétent en matière d'expul-

sions. En pratique, tout cela ne 

mène à rien. Dans les médias, le 

ministre déclare toutefois crâne-

ment que des mesures sont prises 

pour lutter contre ce problème. Il 

est affligeant qu'il se retranche 

derrière la politique de ses 

prédécesseurs pour ne rien 

entreprendre non plus lui-même. 

De surcroît, cela ne colle pas avec 

les faits, puisque les résultats et 

les chiffres indiquent que les 

expulsions de criminels illégaux 

ont augmenté sensiblement 

lorsque Theo Francken était 

secrétaire d'État. Le gouverne-

ment Vivaldi agit beaucoup moins 

fermement contre les criminels 

illégaux. 
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er absoluut veel minder wordt opgetreden tegen illegale criminelen 

sinds de Vivaldi-regering in het zadel zit. Ook met betrekking tot deze 

feiten, waar illegalen en asielzoekers bij betrokken zijn bij rellen en 

aanvallen op de politie, vindt u het opportuun om in de media te 

toeteren dat u fel zult optreden, maar in de commissie blijkt dat u 

liever met de vinger wijst naar de staatssecretaris voor Asiel en 

Migratie en omgekeerd. De illegalen en asielzoekers komen hier dus 

mee weg en de slachtoffers blijven in de kou staan. 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

08 Vraag van Katja Gabriëls aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

aanpak van smokkel in de gevangenissen" (55017757C) 

08 Question de Katja Gabriëls à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "La lutte 

contre la contrebande dans les prisons" (55017757C) 

 

08.01  Katja Gabriëls (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, mijnheer 

de minister, zowat een jaar geleden stelde ik een vraag aan uw 

voorganger over de toename van smokkel in de gevangenissen. Door 

een sterke beperking van het aantal bezoekmogelijkheden kregen de 

gevangenissen immers steeds meer te maken met pakketjes die over 

de muur werden gegooid. 

 

Er werden toen al investeringen aangekondigd. Ik verwijs naar mijn 

schriftelijke vraag, waarin ik een stand van zaken vraag. Ik wil u ook 

nog even vragen of er intussen technologische of infrastructurele 

aanpassingen gebeurden aan de gevangenissen, bijvoorbeeld in 

Mechelen, waar concrete investeringen op de planning stonden. 

 

08.01  Katja Gabriëls (Open Vld): 

En raison des restrictions liées au 

coronavirus dans les prisons, des 

paquets de produits de contre-

bande sont de plus en plus 

souvent jetés par-dessus les murs 

par exemple à Malines. 

 

Les infrastructures ont-elles entre-

temps été modifiées afin de 

remédier au problème? 

 

08.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw de voorzitster, 

mevrouw Gabriëls, ik dank u voor uw vragen. 

 

De grootteorde van het probleem van het overgooien van drugs heeft 

zich sinds de coronacrisis en de daardoor verminderde bezoek-

regeling her en der gemanifesteerd. In 2020 werden 21 pakketten 

gevonden bij een controle tijdens de wandeling, waarvan de meeste 

werden gevonden tussen de muur en de omheining. Sommige 

gevangenissen proberen zelf initiatieven te nemen. Andere spreken 

rechtstreeks met de lokale Regie der Gebouwen, de Directie 

Gebouwen en Infrastructuur en de Directie Integrale Veiligheid van 

het directoraat-generaal Penitentiaire Inrichtingen. De algemene trend 

is dat het overgooien de algemene trafiek via bezoek heeft 

vervangen. 

 

In antwoord op uw tweede vraag kan ik u melden dat de incidenten 

lokaal worden bijgehouden. Uit die cijfers blijkt dat we globaal kunnen 

spreken van een stijgende trend. 

 

Ten derde, op uw vraag welke vorm de smokkel aanneemt, kan ik u 

meegeven dat de smokkel grotendeels bij kleinere pakjes blijft die 

worden overgegooid of gekatapulteerd. Recent werd ook een pakket 

onder een vrachtwagen onderschept dankzij een goede 

samenwerking tussen de politie en de gevangenis. 

 

Voor uw vierde vraag kan ik u melden dat fysieke overgooibeveiliging 

op verschillende locaties bestaat. Die beveiliging heeft echter slechts 

een beperkte meerwaarde. Op de meeste locaties kan men ver 

08.02 Vincent Van Quickenborne, 

ministre: Depuis la crise sanitaire 

et la réduction du régime des 

visites qui en a résulté, il arrive çà 

et là que des paquets de drogues 

soient jetés au-dessus des murs. 

En 2020, vingt et un colis ont été 

retrouvés lors de contrôles 

effectués durant la promenade, la 

plupart entre le mur et la clôture.  

 

Certaines prisons prennent elles-

mêmes des initiatives ou s'arran-

gent directement avec la Régie 

des Bâtiments ou la direction 

générale des Établissements 

pénitentiaires. Les incidents sont 

répertoriés localement. On obser-

ve une tendance croissante des 

livraisons lancées au-dessus des 

murs qui remplacent les trafics 

durant les visites. Il s'agit 

principalement de petits paquets 

qui sont jetés par-dessus les 

murs. Récemment, un colis a 

également été trouvé sous un 

camion. 
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genoeg achteruit, om de gooihoek te verkleinen. Desnoods wordt een 

tennisracket of een katapult gebruikt. Ook camera's met intelligente 

videoanalyse hebben een beperkte meerwaarde. Er is een detectie, 

maar het gevangenispersoneel is steeds te laat, om de pakketjes te 

recupereren. Gedetineerden gaan in groep rond het pakket staan. Het 

is onmogelijk te zien wie het pakket recupereert. 

 

In antwoord op uw vijfde vraag merk ik op dat in Leuven-Hulp de 

draadafsluiting werd verhoogd. In Leuven-Centraal werden voorzet-

kaders geplaatst voor celramen op het gelijkvloerse deel, om te 

verhinderen dat pakjes worden binnengehaald. In Wortel werd de 

cameradekking verbeterd om blinde vlekken te vermijden. 

Concertinadraad werd geplaatst om overklimmen van de perimeter 

van de wandeling te vermijden om pakjes op te rapen. Dat laatste 

werd ook in Antwerpen uitgevoerd. In Dendermonde werd de poort 

van het aangrenzende overheidsgebouw verhoogd. Nog in onderzoek 

en voorbereiding zijn bijkomende maatregelen in Ieper en Mechelen. 

In Ieper gebeurt dat naar aanleiding van het nakende 

renovatieproject. 

 

Voor uw zesde vraag kan ik u melden dat camerabewaking buiten de 

perimeter nuttig is als bewijs voor de politie Extra controles op 

aangrenzend openbaar domein door de politie hebben een ontradend 

effect, maar zijn niet zaligmakend. Een aantal arrestaties heeft plaats-

gevonden. De juiste cijfers kunnen alleen door de politiediensten 

worden gegeven. 

 

In Mechelen bekijken stad, politie, parket en Justitie wat binnen hun 

expertisegebied mogelijk is. Volgens het DG EPI wordt onderzocht in 

welke mate de camerabewaking kan worden verbeterd, waardoor een 

overgooi sneller kan worden gedetecteerd. Dat zal het overgooien niet 

voorkomen, maar ervoor zorgen dat sneller kan worden gereageerd. 

 

À plusieurs endroits, il existe un 

système de protection pour éviter 

que des colis soient lancés mais 

sa valeur ajoutée est limitée. Les 

contrebandiers utilisent parfois 

une raquette de tennis ou une 

catapulte. La valeur ajoutée des 

caméras est également limitée. 

Certes, elles détectent l'acte mais 

le personnel arrive souvent trop 

tard pour intercepter les colis. Les 

détenus sont groupés autour du 

paquet. Il est impossible de voir 

qui le récupère. La clôture a été 

rehaussée à la prison de Louvain 

secondaire et des grilles ont été 

installées devant les fenêtres du 

rez-de-chaussée à la prison 

centrale de Louvain. À la prison de 

Wortel, la couverture caméra a été 

améliorée afin d'éviter les angles 

morts et du fil barbelé concertina a 

été fixé, comme à Anvers, afin 

d'empêcher le franchissement du 

mur pour ramasser un colis. Les 

mesures supplémentaires pour 

Malines et Ypres sont examinées 

dans le cadre du projet de 

rénovation. La surveillance par 

caméras en dehors du périmètre 

est utile en tant qu'élément de 

preuve pour la police. Des 

contrôles supplémentaires ne sont 

pas la panacée. Les chiffres 

relatifs aux arrestations doivent 

être fournis par la police. À 

Malines, la ville, le parquet et la 

Justice examinent les possibilités. 

La DG EPI étudie les amé-

liorations de la surveillance par 

caméras afin de détecter plus 

rapidement les jets de colis par-

dessus la clôture. 

 

08.03  Katja Gabriëls (Open Vld): Dank u voor het overzicht, 

mijnheer de minister. Blijkbaar is men toch creatief. Men zal het nooit 

geheel kunnen vermijden, maar ik merk dat erover wordt nagedacht 

om overal zoveel mogelijk technieken te gebruiken. Zoals u zelf zegt, 

is er niets dat zaligmakend is.  

 

08.03  Katja Gabriëls (Open Vld): 

Je me réjouis d'apprendre qu'on 

réfléchit de façon créative à des 

mesures. 

 

L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

09 Question de Philippe Goffin à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur 

"L'augmentation du nombre de laboratoires de drogues néerlandais en Belgique" (55017790C) 

09 Vraag van Philippe Goffin aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "De 

toename van het aantal Nederlandse drugslabs in België" (55017790C) 
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09.01  Philippe Goffin (MR): Monsieur le ministre, selon les chiffres 

en ma possession, la grande majorité des laboratoires de drogues qui 

ont été démantelés en 2020 ont un lien étroit avec des réseaux 

criminels néerlandais. Ce nombre serait d'ailleurs en augmentation de 

plus de 30 % par rapport à l'année 2019. 

 

Cette hausse est surtout constatée non seulement aux frontières de 

notre pays avec les Pays-Bas, mais également aux frontières avec 

l'Allemagne. Les services de la police fédérale indiquent d'ailleurs que 

les trafiquants néerlandais favorisent cette délocalisation notamment 

pour des raisons de liberté de mouvement, manifestement plus aisée 

dans notre pays.  

 

Aussi, monsieur le ministre, avez-vous connaissance de cette 

problématique? 

 

Il semblerait qu'au niveau judiciaire, les différents acteurs belges et 

allemands soient favorables à une collaboration structurelle et 

systématique accrue, mais qu'ils devraient faire face à des problèmes 

de communication. Quelles sont les mesures de collaboration prises 

en la matière entre les différents acteurs juridiques belges et 

allemands?  

 

De même, quelles sont concrètement les mesures de collaboration 

mises en place avec les autorités judiciaires néerlandaises pour 

endiguer cette problématique?  

 

Comment concrètement ces mesures pourraient-elles être renforcées 

afin de rencontrer le souhait des acteurs de terrain?   

 

Au niveau européen, quelles sont les mesures de coopération liées 

spécifiquement à la lutte contre les produits stupéfiants et auxquelles 

la Belgique prend une part active? 

 

09.01  Philippe Goffin (MR): De 

meeste illegale labo's die in 2020 

in ons land ontmanteld werden, 

hebben een nauwe band met 

Nederlandse criminele netwerken. 

Die labo's nemen in aantal toe, 

vooral aan de grens met 

Nederland en Duitsland.  

 

Het Belgische en Duitse gerecht 

zouden voorstander zijn van 

systematische samenwerking. 

Welke initiatieven werden er in dat 

verband genomen? Welke 

samenwerking is er op dit gebied 

met het Nederlandse gerecht? 

Aan welke Europese samenwer-

kingsacties neemt ons land deel in 

de strijd tegen verdovende 

middelen? 

 

09.02  Vincent Van Quickenborne, ministre: Cher collègue, je tiens 

à votre disposition un graphique reprenant l'évolution du nombre de 

laboratoires de stockage et de déversement de drogues détectés au 

niveau national pour la période entre 2012 et 2020. Ce sera envoyé 

par e-mail aujourd'hui.  

 

Ces dernières années, le nombre de laboratoires n'a cessé 

d'augmenter pour atteindre un nombre record de 28 en 2020, soit une 

augmentation de 47 % par rapport à 2019. En revanche, depuis 2018, 

le nombre de déversement diminue significativement. On constate 

une absence de déversements de déchets chimiques dans le sol ou 

les égouts. Le nombre de lieux de stockage reste, quant à lui, assez 

stable depuis cinq ans.  

 

Concernant votre deuxième question, les Pays-Bas et la Belgique 

sont, depuis des années, une plaque tournante du trafic et de la 

production de drogues. Les liens criminels entre les deux pays sont 

étroits et de nombreux criminels néerlandais n'hésitent pas à 

développer leurs activités illégales en Belgique également. Cela ne 

vaut pas seulement pour les drogues de synthèse, mais aussi pour la 

production de cocaïne et de cannabis. 

 

Cependant, l'Allemagne a récemment aussi été confrontée à une 

augmentation de la criminalité liée à la drogue et au réseau criminel 

09.02 Minister Vincent Van 

Quickenborne: Het aantal 

drugslabo's is gestaag toegeno-

men en in 2020 waren dat er 28, 

een stijging van 47 % ten opzichte 

van 2019. De hoeveelheid geloosd 

chemisch afval neemt dan weer af. 

Het aantal opslagplaatsen is de 

afgelopen vijf jaar stabiel 

gebleven. 

 

Er zijn nauwe criminele banden 

tussen België en Nederland, niet 

alleen voor synthetische drugs 

maar ook voor cocaïne en 

cannabis. Onlangs had Duitsland 

te maken met een toename van 

drugscriminaliteit, vooral vanuit 

Nederlandse criminele netwerken. 

Samenwerking is van essentieel 

belang bij de bestrijding van zware 

criminaliteit, die per definitie 

grensoverschrijdend is. 
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néerlandais. Chaque pays possède son propre système juridique et 

sa propre structure policière, qui possède aussi ses propres carac-

téristiques. Les traités et les structures de coopération permettent une 

coopération avec l'Allemagne voisine, ce qui constitue bien entendu 

une nécessité dans la lutte contre la grande criminalité qui, par 

définition, est transfrontalière.  

 

Pensons par exemple à Europol et Eurojust. Concernant la 

coopération de la région frontalière entre la Belgique, les Pays-Bas et 

l'Allemagne spécifiquement, il existe également le BES – le Bureau de 

coopération eurorégionale – établi à Maastricht, qui rationalise la 

coopération judiciaire et policière entre la Belgique, les Pays-Bas et 

l'Allemagne. 

 

J'en viens à votre troisième question. Le traité Benelux en matière de 

police offre déjà de nombreuses possibilités de coopération 

transfrontalière pour la prévention, la recherche et la détection 

d'infractions pénales. Cela favorise la coopération avec les Pays-Bas 

dans la lutte contre les activités liées à la drogue. Le renforcement de 

la coopération entre les Pays-Bas et la Belgique représente un axe 

important de la stratégie de nos services de police.  

 

Je rappellerai que cette coopération est explicitement reprise dans le 

Plan national de sécurité actuel. Outre l'intensification permanente de 

la coopération opérationnelle, des réseaux judiciaires et policiers 

spécifiques ont été mie en place afin d'harmoniser les stratégies 

respectives. Depuis dix ans, le parquet fédéral et le parquet national 

néerlandais organisent des réunions de concertation périodiques au 

cours desquelles ils discutent des problèmes liés tant à la culture du 

cannabis à grande échelle qu'aux drogues de synthèse et à la 

cocaïne. Les experts des douanes et des polices belge et 

néerlandaise sont également impliqués.  

 

À côté de cela, il y a aussi la concertation Hazeldonk entre les Pays-

Bas, la France et le Luxembourg. Le secrétariat du Benelux dont la 

Belgique assurera la présidence en 2021 a inscrit ce problème parmi 

ses priorités pour 2021 et a pris les initiatives pour explorer les possi-

bilités d'une coopération plus étroite dans le domaine de l'échange 

d'informations et du problème des envois postaux contenant des 

drogues. 

 

Pour répondre à votre quatrième question, en 2018, un réseau 

bilatéral de consultation (…) a été créé; de nombreux représentants 

de la police néerlandaise et de la police fédérale belge se rencontrent 

périodiquement. Au cours de ces consultations, l'expertise est 

partagée. Les aspects opérationnels sont discutés et les possibilités 

de soutien de projets communs sont identifiées. Les goulets 

d'étranglement détectés dans le cadre de la coopération sont signalés 

via la consultation Fedland dont je viens de parler. 

 

Concernant votre cinquième question, je pense que depuis longtemps 

la Belgique défend et plaide avec conviction en faveur d'une plus 

grande coopération internationale. Le Benelux a souvent fait office de 

terrain d'essai aux traités de coopération internationale. Pensons aux 

postes clés que nos compatriotes ont occupés ou occupent encore 

dans des organismes tels que Eurojust et Europol.  

 

Au niveau européen, notre pays est particulièrement actif au niveau 

Het Bureau voor Euregionale 

Samenwerking (BES) in Maas-

tricht stroomlijnt de justitiële en 

politionele samenwerking tussen 

de drie landen. 

 

Het Benelux-politieverdrag biedt al 

talrijke mogelijkheden tot grens-

overschrijdende samenwerking. 

De versterking van de samen-

werking tussen Nederland en 

België werd in het Nationaal 

Veiligheidsplan opgenomen. Naast 

de voortdurende intensivering van 

de operationele samenwerking 

werden er specifieke gerechtelijke 

en politionele netwerken opgericht 

om de strategieën te harmoni-

seren. Al tien jaar bespreken het 

federaal parket en het Nederlands 

nationaal parket regelmatig 

drugsgerelateerde problemen. De 

experts van de douanediensten en 

van de Belgische en de Neder-

landse politie worden eveneens 

betrokken. Daarnaast bestaat er 

ook het Hazeldonkoverleg met 

Nederland, Frankrijk en Luxem-

burg. Het Benelux-secretariaat 

verkent de mogelijkheden van een 

nauwere samenwerking op het 

stuk van de informatie-uitwisseling 

en met betrekking tot de 

postpakketten die drugs bevatten. 

In 2018 werd er een bilateraal 

overlegnetwerk opgericht, waarin 

vertegenwoordigers van de Neder-

landse politie en de Belgische 

federale politie hun expertise delen 

en de mogelijkheden in verband 

met gemeenschappelijke projec-

ten bespreken.  

 

België pleit al jarenlang voor meer 

internationale samenwerking. De 

Benelux heeft vaak als proeftuin 

daarvoor gediend.  

 

Op het niveau van Europol wordt 

de Belgische informatie systema-

tisch voor analyse gedeeld. De 

federale politie neemt aan talrijke 

acties in de context van Europese 

samenwerking deel. 

 

Op het vlak van drugsbestrijding 

neemt zij deel aan actieplannen en 

samenwerkingsverbanden, aan de 
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d'Europol. Les informations belges sont ainsi systématiquement 

partagées en vue d'être analysées. Les questions portant sur 

l'acquisition d'une expertise, la facilitation de la coopération opéra-

tionnelle ou encore l'amélioration de l'approche du vecteur (…) sont, 

par exemple, au centre de ces projets. La police fédérale participe à 

de nombreuses actions de coopération européenne. 

 

Elle participe à des plans d'action et de coopération en rapport avec la 

criminalité et la drogue, à l'organisation de conférences internatio-

nales sur la drogue, à l'échange d'informations et d'expertises 

opérationnelles, à l'organisation de webinaires et de formations dans 

la lutte contre la drogue, à des conférences internationales sur des 

thèmes variés comme le problème des précurseurs, le darknet, 

l'aviation, etc. 

 

Dans le cadre du projet européen "turning" ESF, la police fédérale a 

organisé en janvier 2020 une formation européenne sur la détection 

de la production et du trafic de drogue. Une étroite coopération a été 

établie avec les douanes, la police néerlandaise et d'autres 

partenaires tels que l'INCC (Institut national de criminalistique et de 

criminologie).  

 

organisatie van internationale 

conferenties, aan de uitwisseling 

van informatie en operationele 

expertise, aan de organisatie van 

webinars en van opleidingen. 

 

In het kader van een Europees 

ESF-project heeft de federale 

politie in januari 2020 een 

Europese opleiding inzake de 

opsporing, de aanmaak en de 

smokkel van drugs georganiseerd, 

in nauwe samenwerking met 

onder meer de douane en de 

Nederlandse politie.  

 

09.03  Philippe Goffin (MR): Monsieur le ministre, je vous remercie 

de vos réponses précises et circonstanciées.  

 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

10 Vraag van Sophie De Wit aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over "Nazorg 

voor penitentiair beambten na fysiek geweld" (55017878C) 

10 Question de Sophie De Wit à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur "Le suivi 

des agents pénitentiaires victimes de violences physiques" (55017878C) 

 

10.01  Sophie De Wit (N-VA): Mijnheer de minister, de afgelopen 

maanden zijn penitentiair beambten heel vaak, te vaak, het slachtoffer 

geworden van geweld. Dat gaat niet enkel over verbaal geweld, maar 

ook over fysiek geweld, vaak met arbeidsongeschiktheid als gevolg. 

Die arbeidsongeschiktheid zal dan vaak het gevolg zijn van de fysieke 

verwondingen die eventueel werden opgelopen, maar vaak zijn er ook 

psychische gevolgen die we toch niet mogen onderschatten. 

Uiteindelijk is het de werkplek voor die penitentiair beambten, en men 

wordt eigenlijk aangevallen op die werkplek waar men nadien wel 

weer naartoe moet. Men moet opnieuw aan het werk tussen mensen 

die misschien wel aanvallers zijn geweest. Ik kan mij voorstellen dat 

dit geen evidente oefening is en dat dit zwaar kan wegen. 

 

Merken we de laatste jaren inderdaad een stijging van fysiek geweld 

tegenover penitentiair beambten door gedetineerden of is dat een 

perceptie? 

 

Hoeveel beambten zijn er momenteel thuis ten gevolge van agressie 

tegen hun persoon? 

 

U werkt rond agressiebeheersing, maar wat is juist het beleid rond 

nazorg voor penitentiair beambten die het slachtoffer werden van 

geweld? Het u zo'n beleid? Zo ja, wat houdt dat in? 

 

Denkt u dat daar verbeterpunten zijn? Zo ja, wat zal u er op korte of 

10.01  Sophie De Wit (N-VA): Les 

agents pénitentiaires sont trop 

souvent la cible de violences 

verbales et physiques.  

 

A-t-on constaté une augmentation 

du phénomène au cours des 

dernières années? Combien 

d'agents sont actuellement en 

arrêt maladie à la suite d'une 

agression? Une politique de suivi 

est-elle mise en place? Y a-t-il des 

points à améliorer? 
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lange termijn aan wijzigen? 

 

10.02 Minister Vincent Van Quickenborne: Mevrouw De Wit, de 

cijfers rond agressie zijn opgenomen in de antwoorden op uw 

schriftelijke vraag 256 en de schriftelijke vraag 604 van mevrouw 

Safai. Het gaat hier echter om een telling van personeelsleden die het 

slachtoffer zijn geworden van een als arbeidsongeval erkende 

agressie. Die agressie kan inderdaad meerdere slachtoffers maken. 

Bovendien hebben deze cijfers betrekking op alle vormen van 

agressie, met inbegrip van verbale agressie. Men stelt geen alge-

mene stijging van fysiek geweld tegen penitentiaire personeelsleden 

vast. 

 

Wat uw tweede vraag betreft, er zijn geen geïnventariseerde 

cijfergegevens beschikbaar met betrekking tot de arbeidsongeschikt-

heid ten gevolge van een agressie. Het is onmogelijk om die te 

extraheren uit andere reeds geregistreerde gegevens. Daarom 

kunnen die cijfers niet worden meegedeeld. 

 

Elke penitentiaire inrichting beschikt over een plaatselijk opvangteam 

dat bestaat uit geselecteerde en opgeleide vrijwillige personeelsleden 

die verantwoordelijk zijn voor de eerste opvang, de ondersteuning en 

begeleiding van collega's die tijdens de uitoefening van hun functie 

het slachtoffer zijn geworden van agressie. Als die slachtoffers meer 

passende hulp nodig hebben, worden zij doorverwezen naar 

gespecialiseerde externe diensten. Sommige aanvallen vereisen een 

collectieve debriefing. In dat geval wordt er een beroep gedaan op de 

psychosociale dienst van het Rode Kruis. 

 

Zoals ik u op uw vraag van 5 januari reeds antwoordde, vind ik het 

welzijn en de veiligheid van mijn medewerkers uiteraard belangrijk. Er 

is natuurlijk altijd ruimte voor verbetering. Mijn administratie 

evalueerde de reeds bestaande procedures. 

 

Er is voor een verfijning gezorgd, zodat er bij een traumatische 

ervaring in elke gevangenis op uniforme wijze wordt gehandeld. Zo is 

het bijvoorbeeld belangrijk dat er wordt voorzien in voldoende 

aanwervingen en opleidingen voor opvangteams. Mijn medewerkers 

die slachtoffer worden tijdens de uitvoering van hun werk krijgen op 

die manier de best mogelijke zorg. 

 

10.02 Vincent Van Quickenborne, 

ministre: Les chiffres dont je 

dispose sur les agressions ne 

traduisent aucune augmentation 

générale des violences physiques 

à l'encontre des agents 

pénitentiaires. Aucune donnée 

n'est disponible sur le nombre 

d'agents en incapacité de travail à 

la suite d'une agression.  

 

Chaque établissement pénitentiai-

re dispose d'une équipe d'accueil 

locale. Les victimes sont rediri-

gées vers des services externes 

spécialisés si nécessaire. Il est 

possible de faire appel au service 

d'intervention psychosociale de la 

Croix-Rouge pour effectuer un 

débriefing collectif.  

 

Nous avons amélioré les procé-

dures existantes afin de pouvoir 

apporter une réponse uniforme à 

tous les agents qui subiraient un 

traumatisme. Nous nous assurons 

de recruter et former suffisamment 

de personnel pour les équipes 

d'accueil. 

 

10.03  Sophie De Wit (N-VA): Mijnheer de minister, het is eigenlijk 

jammer dat wij hier geen cijfers over hebben. Ik meen dat men ter 

zake pas een correct beleid kan voeren als men het in kaart brengt. 

Meten is altijd weten. Misschien doet u er goed aan na te denken over 

een systeem om dit te inventariseren. Ik zal de cijfers nakijken. Ik zal 

de vraag van mijn collega ook nalezen. 

 

Het is goed dat er een team van vrijwilligers is en dat er wordt 

doorverwezen, maar wij moeten toch opletten. Agressie op de 

werkplek waar men nadien terug naartoe moet, lijkt me toch een hele 

horde waar men over moet. Ik meen dat dit toch onze aandacht 

verdient. 

 

De verfijning is één stap, maar wij moeten toch bekijken of er op 

termijn niet meer nodig is. Ik meen niet dat wij dit zomaar blauwblauw 

mogen laten. Het is te ingrijpend. Dit is alleszins een aandachtspunt. 

 

10.03 Sophie De Wit (N-VA): 

Mesurer, c'est savoir. Il est donc 

nécessaire de disposer d'un 

système pour enregistrer ces 

données. Le fait que les agents 

pénitentiaires doivent retourner sur 

le lieu de travail où l'agression a 

eu lieu est un point qui mérite 

notre attention. 
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L'incident est clos. 

Het incident is gesloten. 

 

11 Question de Laurence Zanchetta à Vincent Van Quickenborne (VPM Justice et Mer du Nord) sur 

"La pénurie de magistrats" (55017882C) 

11 Vraag van Laurence Zanchetta aan Vincent Van Quickenborne (VEM Justitie en Noordzee) over 

"Het tekort aan magistraten" (55017882C) 

 

11.01  Laurence Zanchetta (PS): Madame la présidente, monsieur le 

ministre, les magistrats tirent la sonnette d'alarme et pointent le 

manque de moyens et de bras. Les magistrats expliquent être 

débordés. La charge de travail est énorme et le rythme soutenu, 

puisque le nombre de dossiers est considérable.  

 

S'ajoutent à cela la mobilisation de personnel pour les super-procès 

que nous avons récemment connus et la surcharge de travail due à la 

situation sanitaire. Des conditions difficiles non seulement pour 

l'ensemble des agents du SPF Justice, mais aussi pour les 

justiciables qui sont les premières victimes de ces difficultés, avec 

des dossiers reportés, délais de fixation non tenus, audiences 

réduites à quelques minutes.  

 

Les conséquences sont importantes puisque ceci génère de la 

frustration pour les justiciables qui finissent par perdre confiance et ne 

plus croire en la justice.  

 

Lors de l'exposé de votre note de politique générale, vous avez 

exposé votre souhait de voir la justice être plus rapide et plus 

humaine. Aussi, vous avez dans ce cadre avancé votre souhait de 

redonner confiance aux justiciables et d'augmenter le nombre de 

collaborateurs pour les divers départements.  

 

Monsieur le ministre, comment réglez-vous la problématique de la 

pénurie des magistrats? De nouveaux engagements sont-ils prévus? 

Où en est la mesure de la charge de travail pour la mise en place de 

l'allocation légale? Et d'ici là, comment permettre aux magistrats de 

gérer leurs missions dans de bonnes conditions sans préjudice des 

intérêts des justiciables? Je vous remercie. 

 

11.01  Laurence Zanchetta (PS): 

De magistraten kunnen het vele 

werk niet meer de baas en wijzen 

op het gebrek aan middelen en 

mankracht. Daarnaast moeten er 

nog veel personeelsleden ingezet 

worden voor de superprocessen 

en zorgt ook de gezondheids-

situatie voor extra werk. Ook de 

justitiabelen ondervinden veel 

hinder. Hun dossiers worden 

uitgesteld en de terechtzittingen 

worden tot enkele minuten herleid. 

Ze verliezen hun vertrouwen in het 

gerecht.  

 

U hebt gezegd dat u het aantal 

medewerkers in de verschillende 

diensten wilde verhogen. Hoe doet 

u iets aan het tekort aan 

magistraten? Werden er nieuwe 

aanwervingen gepland? Hoe staat 

het met de werklastmeting voor de 

invoering van de wettelijke toela-

ge? Hoe zal men ervoor zorgen 

dat de magistraten hun op-

drachten kunnen vervullen zonder 

de justitiabelen te benadelen? 

 

11.02  Vincent Van Quickenborne, ministre: Mevrouw de voorzitster, 

chère collègue, merci pour vos questions.  

 

Au 1er mai 2021, l'effectif des magistrats du siège s'élevait à 1 473 sur 

un cadre de 1 621, c'est-à-dire 91 % de remplissage, et 

29 procédures de nomination étaient en cours. 

 

Pour les magistrats du ministère public, l'effectif à la même date était 

de 839 sur un cadre de 947, c'est-à-dire un remplissage de 89 %, 

avec 13 procédures de nomination en cours. 

 

En outre, 71 référendaires et 275 juristes de parquet ont également 

été recrutés. Il n'existe pas de cadre légal pour ces fonctions; mais 

comme vous le savez, ces personnes assurent un soutien efficace et 

important aux magistrats. Ici, il est quand même question de 

346 personnes. 

 

Mes services, en collaboration avec le collège des cours et des 

tribunaux et le collège du ministère public, suivent périodiquement la 

11.02 Minister Vincent Van 

Quickenborne: Op 1 mei 2021 

bedroeg het aantal effectieve 

magistraten 1.473 op een 

personeelsformatie van 1.621, met 

29 lopende benoemingsprocedu-

res. Het aantal effectieve mede-

werkers bij het openbaar 

ministerie bedroeg 839 op een 

personeelsformatie van 947, met 

13 lopende benoemingsprocedu-

res. Daarnaast werden er 71 

referendarissen en 275 parket-

juristen aangeworven. Voor die 

functies is er geen wettelijke 

personeelsformatie. 

 

In samenwerking met het College 

van de hoven en rechtbanken en 
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situation des effectifs. Il appartient aux collèges d'élaborer les plans 

concrets de postes à ouvrir.  

 

Dans ce contexte, 35 postes vacants de magistrats pour le siège et 

34 postes vacants pour le ministère public ont été publiés 

respectivement le 4 mai et le 14 mai derniers. Entre-temps, le siège 

m'a fait parvenir une nouvelle proposition pour la publication de 

42 postes vacants.    

 

Par ailleurs, vous n'êtes pas sans savoir que, dans le cadre du 

refinancement de la justice, des moyens supplémentaires ont été 

prévus sous forme d'une provision interdépartementale. Les Collèges 

déterminent la répartition des différents postes de magistrat prévus 

dans ce cadre. Dès que les préparatifs y afférents auront été mis au 

point, ils pourront être rendus exécutoires par leur parution au 

Moniteur belge. 

 

Pour votre deuxième question, tant le Collège des cours et tribunaux 

que celui du ministère public travaillent d'arrache-pied à la mesure de 

la charge de travail. Cette tâche est menée par les Collèges eux-

mêmes, et non par mes services. Vous demandez à juste titre quand 

cette évaluation de la charge de travail remplacera les cadres légaux 

actuels. Tout le monde s'accorde à reconnaître que les tribunaux et 

parquets doivent recevoir les moyens et les personnes correspondant 

à leurs besoins. Pour cette raison, cette mesure se poursuit. 

Toutefois, je puis vous informer que de réels progrès ont été 

enregistrés. D'ici cet été, le Collège des cours et tribunaux sera en 

mesure d'effectuer une simulation des besoins du terrain. Il sera alors 

possible d'identifier les grandes tendances et de s'y référer pour 

élaborer les plans des postes à pourvoir. 

 

Il a été constaté que ce premier exercice présente encore quelques 

lacunes. Pour y remédier, une nouvelle mesure sera réalisée en 2022 

et 2023 simultanément dans tous les tribunaux et selon la même 

méthodologie. Cette démarche renforcera également la comparabilité 

transversale. Cette mesure de la charge de travail pourra alors servir 

de modèle aux futures allocations périodiques et devrait s'achever à 

la fin 2023. 

 

D'ici la fin de l'année, le Collège des ministères publics sera capable 

de déterminer la mesure de la charge de travail des parquets. Pour 

juin 2022, l'exercice pour les parquets en matière civile, les auditorats 

du travail en matière pénale et les parquets généraux devrait 

également être terminé. La mesure de la charge de travail au parquet 

fédéral est prévue pour la fin 2022. 

 

Comme déjà mentionné, les Collèges établissent eux-mêmes les 

plans des postes à pourvoir et peuvent déjà prendre en compte les 

besoins qu'ils constatent sur le terrain, par exemple à partir des 

premiers résultats de la mesure de la charge de travail. Celle-ci est 

donc importante. Cependant, comme vous avez déjà pu le constater, 

nous ne l'attendons pas pour programmer des renforts particuliers 

pour les magistrats, en fonction des priorités et besoins précis. 

 

het College van procureurs-

generaal, die verantwoordelijk zijn 

voor het opstellen van de 

vacatureplannen, volgen mijn 

diensten periodiek de situatie van 

het personeelsbestand op.  

 

In die context werden er op 4 en 

14 mei 35 vacatures voor 

magistraten van de zetel en 34 

vacatures voor het openbaar 

ministerie bekendgemaakt. Intus-

sen heb ik van de zetel een 

voorstel ontvangen om 42 functies 

vacant te verklaren. 

 

In een interdepartementale provi-

sie werden er bijkomende 

middelen vastgelegd voor de 

herfinanciering van Justitie. De 

colleges bepalen de verdeling van 

de magistratenfuncties waarin die 

personeelsformatie voorziet.  

 

Het College van de hoven en 

rechtbanken en het College van 

procureurs-generaal werken onaf-

gebroken aan de werklastmeting. 

Tegen 2021 zal het College van de 

hoven en rechtbanken een 

simulatie van de huidige behoeften 

kunnen maken en belangrijke 

tendensen kunnen vaststellen om 

de vacatureplannen op te stellen. 

Aangezien deze eerste oefening 

nog hiaten vertoont, zal er in 2022 

en 2023 een nieuwe meting 

verricht worden volgens dezelfde 

methode, die ook als model kan 

dienen voor toekomstige 

periodieke toelagen.  

 

Tegen juni 2022 zou de werklast 

van de parketten, arbeidsaudito-

raten en parketten-generaal 

bekend moeten zijn. De werklast 

van het federaal parket zou tegen 

eind 2022 bekend moeten zijn. 

 

11.03  Laurence Zanchetta (PS): Monsieur le ministre, je vous 

remercie pour cette réponse.  

 

J'espère que l'annonce de ces mesures contribuera à redonner un 

11.03  Laurence Zanchetta (PS): 

Ik hoop dat die maatregelen de 

magistraten en de rechtzoekenden 

nieuwe hoop zullen geven. 
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peu d'espoir tant aux magistrats afin qu'ils accomplissent leurs 

missions dans de bonnes conditions (humaines et matérielles), qu'aux 

justiciables puisqu'ils attendent une justice plus humaine et plus 

rapide. 

 

 

Het incident is gesloten. 

L'incident est clos. 

 

De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.47 uur. 

La réunion publique de commission est levée à 15 h 47. 

 

  

 


